
Muzeju nakts 
Ventspilī

Nacionālās 
pretošanās dimanta 
spodrinātājs

Mākslinieka 
skats: Īsti veči 
pie ārsta neiet

Jauna pasažieru 
vilciena līnija! 
Vēstures stāsts3. lpp. 8. lpp.6. lpp.

Nr.  20 (63)  2018.  gada 18.  mai j s

 turpinājums 4. lpp.

7. lpp.

Demokrātija džungļos
Džungļu zvēru padomes priekšsēdētājs Lauva izsludināja 
jaunu likumu – turpmāk katrai zvēru ģimenei reizi mēnesī 
būs jāatdod apēšanai kāds no radiniekiem... Zvēri ar to ko-
pumā nebija mierā, tāpēc Zebru ģimenes (kura bija pirmā 
rindā uz apēšanu) galva saņēma drosmi un zvēru sapulcē 
skaļi sauca: “Referendumu, referendumu!”. “Labi, lai būtu 
referendums,” skaļi norēcās Lauva, bargi nopētot katru 
sapulcējušos. Un zvēri nobalsoja, ka Lauvam ir tiesības 
reizi mēnesī pieprasīt apēšanai pa zvēram no katras zvēru 
ģimenes. Un vienlaicīgi nobalsoja arī par to, ka Lauvam jā-
dod lielāka vara, atceļot jebkādas zvēru padomes pilnvaras 
– jābūt taču džungļos kārtībai un stingrai rokai...

• • •
Jā, slikti jau ir. Patiešām. Un zog jau arī, bet arī pilsētai taču no 

svētku galda tiek kādas drupačas. Var pat teikt, ka tā jau pilsētā 
viss vismaz izskatās smuki. Atšķirībā no sādžas kaut kur Latgales 
vidienē. Vai mazpilsētas Baltkrievijas pierobežā. Un vispār – 
nomainīt jau vajadzētu vecos muižkungus. Bet, kas to lai zina, 
varbūt nāks jauni vietā un būs vēl sliktāk. No jaunajiem jau nekad 
neko nevar zināt. Tāpēc labāk lai viss paliek pa vecam... Tā teikt, 
ļaunums ir, bet toties zināms un savējais.

Apmēram tādas pārdomas nāk prātā, analizējot tēmu, kas 
no Valsts prezidenta puses tika aktualizēta beidzamajā Latvijas 
Pašvaldību savienības kongresā, bet tālāk jau izplatījās arī publis-
kajā un mediju vidē. Proti, runa ir par pašvaldību referendumiem. 
Nav noslēpums, ka jautājums kā karsts kartupelis ir svaidīts no 
vienas ministrijas uz otru, no vienas Saeimas komisijas nodots 
citai, bet atkal un atkal nolikts plauktiņā. Lai ar to tiek galā nāka-
mie, tad atkal nākamie. Un tā tālāk. Vietējam mērogam svarīgu 
jautājumu nodošana izlemšanai pašiem iedzīvotājiem nav nekas 
jauns – runājot stereotipiskās frāzēs, “nobriedušās demokrātijās” 
šis paņēmiens ir gana jaudīgs un iedarbīgs vietvaru līdzeklis disku-
tablu jautājumu vai samilzušu problēmu risināšanai.

Diemžēl Latvijas variantā par pašvaldību referendumu ievie-
šanu tiek paustas šaubas. Gan vienkāršu “soctīklotāju” diskusi-
jās, gan mediju komentāros, gan ekspertu viedokļos. Galvenais 
pretarguments ir aprakstāms ar kādu pavisam nesenu situāciju 
vienā no Vidzemes novadiem, kur nule kā nomainījusies vara, 
kā rezultātā nomainījās novada mērs, bet no mēra vietnieka, kas 
vienlaikus bija arī pagasta pārvaldnieks, amata atbrīvots teju 30 
gadus amatā bijis “savējais”. Viss pagasts labi zināja, ka ilggadī-
gais pagasta “boss” vismaz pāris reižu mēnesī uz nedēļu “aizgāja 
plostā”, par ko vietējā ģimenes ārste rakstīja slimības lapas, visi 
zināja, ka pagasta zemju un citu labumu (cik nu to pagasta mēro-
gā ir) “sadale” notika savējiem, lielos vilcienos arī pagasta lietas 
diezin ko uz priekšu negāja, bet visās vēlēšanās pēc kārtas minē-
tais kungs ar lielu pārsvaru tika ievēlēts domē (sākumā pagasta, 
tagad – arī novada), bet novada domes varas maiņa un 30 gadus 
valdījušā pagasta priekšnieka “nomešana” izraisījusi pamatīgu viļ-
ņošanos vietējos iedzīvotājos... Nu, kā tad tā, “bosa” vietā būs 
cits? Kādi nelieši tie opozicionāri un nodevēji, protams. Jo viņš taču 
savējais. Jā, problēmas ar alkoholu, jā, bīda “shēmas”, jā, sazin 
kādi vēl netikumi azotē. Bet pazīst taču katru tantuku un zina, 
kādas tantukam slimības. Un arī bērnus atceras pēc vārda. Bet tie 
darbi, tie darbi – tas ir sekundāri.

Citiem vārdiem sakot, kamēr domāšana notiek “savējo” kate-
gorijās, bet bailes no jebkādām pārmaiņām būs noteicošās cilvēku 
sociālajās, ekonomiskajās un politiskajās izvēlēs, tikmēr pašvaldī-
bu referendumiem var nebūt lielas jēgas un nozīmes, jo nobal-
sos tieši tā, kā vietējais ilgstoši valdījušais “savējais” būs noteicis. 
Nobalsos par to, lai valda vecā “stingrā roka” nevis jaunā demo-
krātija. Un tad jau arī nav tālu no šī raksta sākumā izstāstītās pasa-
ciņas. Tiesa, labā ziņa ir tā, ka pamazām vien, pamazām vien ar 
lielāku vai mazāku pretestību no “savējo” puses gadu desmitiem 
amatos esošie vietvalži tiek nomainīti. Tad vienā novadā, tad 
nākamajā pilsētā... Un tādējādi arī sairst gadu desmitiem veidotās 
“savējo” shēmas, izveidotās “labumu guvēju komandas”, kas kā 
labi ieeļļots mehānisms līdz šim uzturējušas pie dzīvības vietvalžu 
barotnes. Kas zina, varbūt arī pavisam drīz var pienākt mirklis, kad 
potenciālie pašvaldību referendumi arī kalpos tam mērķim, kam 
tie patiešām domāti. 

Patiesi jūsu – “Ventspilnieks.lv”

Lai gan silto laika apstākļu dēļ daudzi Latvijas 
iedzīvotāji šogad jau ir izmantojuši iespēju atpūs-
ties ūdenstilpju tuvumā un arī nopeldēties, oficiāli 
peldsezona sākās šonedēļ – 15.maijā. Diemžēl 
statistika neiepriecina, jo šonedēļ reģistrēti pirmie 
divi cilvēku noslīkšanas gadījumi. Pie vainas ir pašu 
cilvēku pārgalvīgā un neapdomīgā rīcība, paši sevi 
iedzenot nāvē. Esiet prātīgi un uzmanīgi, atpūšoties 
pie ūdeņiem.

Peldsezona ir sākusies! 
Taču – esiet prātīgi un uzmanīgi

Pavisam drīz – 25.maijā – stāsies spēkā Eiropas Savienības Vispārīgā datu aizsardzības regula, kas regla-
mentē personas datu apstrādi, ko attiecībā uz viņu veic fiziska persona, uzņēmums, organizācija vai valsts 
iestāde ES. Lai arī daudzas no regulā iekļautajām normām Latvijā ir spēkā jau šobrīd, to ievērošana tiks 
kontrolēta daudz stingrāk un iespējamās sankcijas par pārkāpumiem būs patiešām draudīgas – sasniedzot 
pat 20 miljonus eiro vai 2%- 4% no uzņēmuma grupas pasaules apgrozījuma.

Kā ES Vispārīgā datu aizsardzības 
regula mainīs mūsu dzīvi

P 
eldēšanas sezonai ir gatavs arī Ventspils pilsē-
tas pašvaldības policijas pārziņā esošais plud-
males glābšanas dienests, kas katru dienu 
laikā no plkst. 10 līdz 22 dežūrēs Zilā karoga 
pludmalē. Pludmales dienests strādās četrus 

mēnešus līdz 15. septembrim. Pludmalē glābšanas die-
nesta darbiniekus pilsētas pludmales apmeklētāji varēs 
atpazīt pēc sarkanas krāsas formas apģērba ar uzraks-
tu "Pludmales glābšanas dienests", kā arī glābšanas 
dienesta transporta līdzekļus pēc uzstādītiem zaļiem 
karodziņiem ar baltu krustu. Policija atgādina: ja rodas 
nepieciešamība ziņot par pludmalē novēroto nopietno 
situāciju, to var izdarīt pa diennakts tālruņa numuriem 
63680808 un 28680808.

Lai peldēšanās būtu droša, Veselības inspekcija jau ir 
veikusi pirmās peldvietu ūdens kvalitātes pārbaudes ofi-
ciālajās peldvietās, tajā skaitā arī Ventspilī. Rezultāti lie-
cina, ka ūdens kvalitāte peldvietās ir laba un peldēties 
atļauts visās 56 peldvietās. Ūdens kvalitāti jūras un iekš-
zemes peldvietās speciālisti pārbaudīs visas peldsezonas 
laikā – no 15. maija līdz 15. septembrim, ņemot ūdens 
paraugus peldvietās katru mēnesi. Tāpat tiks pārbaudīts, 
vai oficiālajās peldvietās tiek ievērotas peldvietu uzturē-
šanas un higiēnas prasības.

Inspekcijas speciālisti peldvietu ūdens kvalitāti pār-
bauda gan laboratoriski, gan vizuāli parauga ņemšanas 
laikā. Laboratorijā tiek noteikti mikrobioloģiskie rādītā-
ji – fekālā piesārņojuma indikatori zarnu nūjiņas (E.coli) 
un zarnu enterokoki. Novērtējot vizuāli, īpašu uzmanību 
Inspekcijas speciālisti pievērš ūdens krāsai, peldošiem 
atkritumiem un naftas produktiem ūdenī, kā arī iespēja-
mam zilaļģu savairošanās procesam.

Ja peldvietu ūdens paraugu analīžu rezultāti liecinās, 
ka ūdens neatbilst prasībām, inspekcija noteiks peldēša-
nās ierobežojumus – ieteikumu nepeldēties vai aizliegu-
mu peldēties. Ieteikums nepeldēties galvenokārt attiecas 
uz jutīgām iedzīvotāju grupām – maziem bērniem, vecā-
kiem cilvēkiem un ar hroniskām slimībām slimojošiem 
cilvēkiem, kuru imūnā sistēma ir novājināta. Par izmek-
lējumu rezultātiem tiks informēts peldvietas apsaimnie-
kotājs, kā arī sabiedrība ar plašsaziņas līdzekļu un inspek-
cijas tīmekļvietnes starpniecību.

Ņemot vērā straujo gaisa temperatūras paaugstināša-
nos, Veselības inspekcija atgādina, ka ūdens temperatū-
ra atsevišķās Latvijas ūdenstilpēs vēl ir salīdzinoši zema, 
tāpēc, dodoties peldēties, ir jāatceras par būtiskiem pie-
sardzības pasākumiem. Uzsākot peldsezonu,  peldēša-
nas laikam ūdenstilpē vajadzētu būt īsākam, bet vēlāk, 
organismam pierodot, peldēties var ilgāku laika perio-
du. Auksts ūdens var radīt aukstuma šoku, kas izraisa 
krampjus un nespēju peldēt. Lai izvairītos no muskuļu 
krampjiem pēc sakaršanas saulē, ūdenī ir jāiet lēnām. 
Peldēties ir jāpārtrauc, parādoties pirmajām aukstuma 
sajūtām. Tāpat pirms peldēšanās ir jāizvērtē veselības 
stāvoklis un peldētprasme, jāizvairās no alkohola lietoša-
nas un pārgalvīgas rīcības ūdenstilpēs. 

P 
ati galvenā izmaiņa ir tā, ka līdz ar regulas 
ieviešanu ievērojami tiek stiprinātas datu sub-
jekta – fiziskās personas tiesības. Proti, cil-
vēkam tiek piešķirta daudz lielāka kontroles 
iespēja par to, kas notiek ar viņa datiem, un 

tiesības prasīt pārziņiem, kuri uztur datubāzes vai vāc 
personas datus, paskaidrot to vākšanas mērķi un noteik-
tos gadījumos aizliegt to vākšanu vai lūgt datus dzēst. 

Kāpēc personas datu aizsardzība ir tik svarīga? 
Galvenokārt tādēļ, ka tā ir daļa no cilvēka privātās dzīves. 
Personas datu vākšana un apstrāde par viņu var pastās-
tīt ļoti daudz – par vecumu, dzimumu, ģimenes stāvokli, 
izglītību, finansiālo stāvokli, iepirkšanās paradumiem un 
vēl daudz ko citu. Šo datu neleģitīma izmantošana ne 
tikai apdraud cilvēka tiesības uz privātumu, bet pamato-

joties uz tiem tiek pieņemti arī daudzi uz viņu attiecināmi 
lēmumi. Piemēram, darba devējs var nospriest, ka augsti 
kvalificēts speciālists viņam nav piemērots tādēļ vien, ka 
šim cilvēkam ir trīs mazi bērni, kuri, iespējams, slimos, 
bet darbinieks tādēļ “sēdēs uz slimības lapas”.  Taču vie-
nīgā darba devējam nepieciešamā personas datu infor-
mācija šajā gadījumā būtu darbinieka darba pieredze, 
izglītība un kvalifikācija.

Mūsdienās ar personas datu apstrādi nākas saskar-
ties visdažādākajās situācijās. Pie tām pieskaitāma arī 
klientu lojalitātes karšu izmantošana lielveikalos, uzņē-
mumu rīcībā esošā informācija, mobilo sakaru opera-
tora vai internetveikalu datu bāzēs esošā informācija, 
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Metu konkurss Meža kapu 
kapličas jaunbūvei
Izsludināts metu konkurss Ventspils Meža 
kapu kapličas jaunbūvei, kuras kopējā platī-
ba būtu ap 300 m2. Ēkā paredzēta lielā izva-
dīšanas zāle, kuras platība varētu būt ap 180 
m2, un mazā izvadīšanas zāle aptuveni 40 
m2 platībā. Lielā izvadīšanas zāle jāprojektē 
tā, lai tajā bēru ceremoniju varētu apmeklēt 
vairāk nekā 100 pavadītāji un nepieciešamī-
bas gadījumā arī lielāks cilvēku skaits.

Jau 4.gadu plīvo 
Zaļās atslēgas karogs
Ventspils Piejūras kempingā atkal pacelts 
starptautiskās ekosertifikācijas sistēmas 
“Zaļās atslēgas” karogs. Šis ir jau cetur-
tais gads, kad kempingā plīvo šāds karogs. 
Karoga mērķis ir tūrisma mītnēm samazināt 
negatīvo tūristu ietekmi uz vidi un veicināt 
vides pārvaldes sistēmu ieviešanu tūrisma 
sektorā. Lai iegūtu šādu atzinību, bija jāizpil-
da 110 kritēriji 12 grupās.

Satiksmei slēgts 
Kuldīgas ielas posms
Kopš nedēļas sākuma sākti plaši remont-
darbi Kuldīgas ielā posmā no Tērauda ielas 
līdz Jēkaba ielai. Kā informē Ventspils brī-
vostas pārvaldē, būvdarbu laikā satiksme 
šajā posmā būs slēgta pilnībā. 554 m garais 
asfalta segums tiks nomainīts pret bruģi. Tiks 
izbūvētas gājēju ietves un veloceliņi, ielas 
apgaismojums, izbūvēta lietusūdens novadī-
šanas sistēma un aizbērti ielas malās esošie 
grāvji. Plānots, ka šis ielas posms tiks atkal 
atvērts augustā.

Sveic šogad piedzimušo 
200. mazuli
Ziemeļkurzemes reģionālajā slimnīcā 
Ventspilī pagājušās nedēļas nogalē pasaulē 
nācis šogad 200. mazulis. Puisītis piedzima 
3,56 kg smags un 54 cm garš. Mazulim dots 
vārds Aleks, viņš nācis pasaulē Nikolajenko 
ģimenē no Talsiem. Puisēns ir pirmais bēr-
niņš šajā ģimenē.

Nojauc Vasenieku purva takas 
skatu torni
Drošības apsvērumu dēļ uz laiku ir slēgts 
Ventspils novada Puzes pagastā esošās 
Vasenieku purva takas skatu tornis. Tā kon-
strukcijā konstatēti būtiski bojājumi. Jaunu 
skatu torni plānots izbūvēt nākamgad.

Nav interese apsaimniekot 
stāvvietas
Plānotā izsole par tiesībām apsaimniekot 
Jūrkalnes centra pludmales automašīnu stāv-
laukumu nav notikusi, jo nebija pieteicies 
neviens pretendents. Tā kā nav izdevies 
atrast autostāvvietu apsaimniekotāju, kār-
tības uzturēšanu un atkritumu savākšanu 
autostāvlaukumā un tam pieguļošajā terito-
rijā šogad, tāpat kā pērn, nākas nodrošināt 
novada pašvaldībai.

Užavā svinēs tautas nama 
80. gadadienu
19.maijā Ventspils novada Užavas pagas-
tā svinēs tautas nama 80. dzimšanas dienu. 
2009. gadā notika ēkas renovācija, valsts 
svētkos togad užavnieki svinēja tautas nama 
atdzimšanu. Pirmās brīvvalsts laikā Užavas 
tautas namā darbojās deju kolektīvs un koris, 
tagad – sieviešu vokālais ansamblis “Saiva”, 
divi amatierteātri, sieviešu rokdarbu pulciņš 
un zolītes spēlētāji.

VENTSPILĪ

4 piestātnes

27 rezervuāri ar kopējo tilpumu 355 000 m3

7 miljoni tonnu jauda gadā

AS Ventbunkers – viens no vadošajiem 
naftas produktu pārkraušanas termināļiem 

gaišo un tumšo naftas produktu 
pārkraušanai Ventspils brīvostā!
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No G.Čodera Facebook arhīva

Pēc kandidātu izvērtēšanas ilgākā laika 
periodā, par Latvijas Investīciju un attīs-
tības aģentūras (LIAA) Ventspils biznesa 
inkubatora vadītāju izvēlēts Guntis 
Čoders, kurš darba gaitas jau ir sācis. 

LIAA Ventspils biznesa 
inkubatoru vadīs Guntis Čoders

Šī gada pirmajos četros mēnešos Latvijas ostās pārkrautas 21,556 mlj. tonnu kravu, kas ir par 12,1% mazāk nekā attiecīgajā 
periodā pērn, liecina Satiksmes ministrijas publiskotie jaunākie dati. Visvairāk no Krievijas politiskajiem lēmumiem pārorientēt 
kravas tikai caur savām ostām cieš Ventspils osta, kurā kravu apgrozījums sarucis visdramatiskāk – par 27,2%.

Latvijas ostās apgrozījums turpina samazināties: 
šogad pārkrauts par 12% mazāk nekā pērn

LIELĀKAIS APGROZĪJUMA KRITUMS 
– VENTSPILS OSTĀ

Līderpozīcijā pārkrauto kravu apmērā jopro-
jām ir Rīgas osta, kurā šogad pārkrauts kopu-
mā 11,449 mlj. tonnu, kas ir samazinājums 
par 6,3%. Ventspils osta apgrozījuma ziņā ir 
joprojām otrajā vietā – kravu apgrozījums vei-
doja 6,878 mlj. tonnu, taču tas ir par 27,2% 
mazāk nekā pērn. Vienīgi Liepājas ostā vēroja-
ma pozitīva tendence, kas veiksmīgi pārorien-
tējusies un fokusējusies uz graudu segmen-
tu. Liepājas ostā kravu apgrozījums sasniedzis 
2,609 mlj. tonnu un ir pieaugums par 14,2%.

Visvairāk kopumā pārkrautas beramkra-
vas 11,604 mlj. tonnu apmērā, tomēr tas 
ir par 13,3% mazāk nekā gadu iepriekš. 
Sarucis apgrozījums visos segmentos – ogles 
(-21,4%), ķīmiskās beramkravas (-12,5%) un 
koksnes šķelda (-10,6%). Lejamkravās pār-
krauto kravu apmērs sarucis pat par 26,5% un 
bija 5,526 mlj. tonnu. Lielāko daļu pārkrauto 

lejamkravu veido naftas produkti – 5,227 mlj. 
tonnu, kas ir kritums par 27,9%.

Vienīgais pozitīvais pienesums jau tradi-
cionāli kļuvušas ģenerālkravas, kas pārkrau-
tas 4,427 mlj. apmērā un ir par 22% vairāk 
nekā līdzīgā laika periodā pērn. Tostarp kra-
vas konteineros pārkrautas 1,647 mlj. tonnu 
(+9,5%), kokmateriāli – 1,441 mlj. tonnu 
apmērā (+44,5%), bet “roll on/roll off” kravas 
– 1,161 mlj. tonnu (+19,3%).

“BALTIJAS EKSPRESIS” ARĪ APRĪLĪ 
KĀPINA KRAVU APGROZĪJUMU

Arī dzelzceļa kravu pārvadājumu apmērs 
šogad pirmajos četros mēnešos Latvijā sama-
zinājies par 10,9% salīdzinājumā ar pagā-
jušo gadu un bija 15,673 mlj. tonnu, liecina 
SM dati. Starptautiskajos pārvadājumos kri-
tums par 11,1%, bet ieksžemes pārvadāju-
mu apmērs sarucis par 0,3%. Tranzīta kravu 
apmērs bija 14,206 mlj. tonnu, kas ir kritums 

par 11,2%. Vienlaikus dzelzceļa tranzīta kravu 
apmērs caur ostām bija 12,436 mlj. tonnu un 
tas ir samazinājums par 16,6%.

Savukārt biedrībā “Baltijas asociācija – 
Tranzīts un Loģistika” (BATL) ietilpstošā uzņē-
muma – akciju sabiedrības “Baltijas Ekspresis” –  
dzelzceļa kravu pārvadājuma apjoms šā gada 
aprīlī sasniedza 542 tūkst. tonnas, kas salīdzinā-
jumā ar martu ir pavisam neliels, taču – pieau-
gums. Iepriekšējā mēnesī pārvadāts par vienu 
tonnu mazāk. Kopumā četros mēnešos AS 
“Baltijas Ekspresis” pārvadājis 2,084 mlj. tonnas 
un tie ir 533 krautie vilcieni, norāda uzņēmums.

“Baltijas Ekspresis” kopš 13. aprīļa paši orga-
nizē vagonu padošanas un novākšanas tehno-
loģiskās operācijas Ventspils dzelzceļa mezglā 
un aprīlī Ventspils ostas termināliem tika padoti 
22 vilcienu sastāvi ar kopumā 1273 vagoniem. 
Padoto vilcienu sastāvu skaits Ventspils ostas ter-
mināliem sastādīja 49% no “Baltijas Ekspresis” 
kopumā atvesto vilcienu skaita aprīlī. 

G. 
Čoders ir ar plašu pieredzi pār-
došanas jomā un informāci-
jas tehnoloģiju nozarē darbā 
tieši ar jaunuzņēmumiem. 
Piedalījies daudzu IT projektu 

izveidē gan kā komandas biedrs, gan vadī-
tājs un idejas autors, atklāja aģentūrā. Par 
savu pieredzes bagātāko projektu G. Čoders 
uzskata “Walmoo”, kas ir digitāls risinājums 
ērtai klientu lojalitātes programmu un mār-
ketinga kampaņu realizācijai. Ar šo izstrā-
dāto risinājumu ir iegūta otrā vieta LIAA 
rīkotajā biznesa ideju televīzijas konkursā 
“Firmas Noslēpums”, saņemts grantu prog-

rammas “Atspēriens” atbalsts, apmeklē-
ta Silīcija ieleja, izieta biznesa akcelerācijas 
trīs mēnešu programma “ABC Accelerator" 
Slovēnijā, kā arī piesaistīts finansējums 200 
000 eiro vērtībā.

G. Čoders iekļauts “Forbes Latvija” topā “30 
zem 30” laureātu sarakstā. Kā vienu no savām 
priekšrocībām LIAA Ventspils biznesa inkuba-
tora vadītājs uzskata tieši lielo personīgo pie-
redzi projektu uzsākšanā un realizācijā. ”Ticu, 
ka esmu spējīgs sniegt būtisku pievienoto 
vērtību, iedrošinot jaunos ideju autorus attīstīt 
savas idejas, palīdzot jaunajiem uzņēmumiem 
precīzi definēt savu produktu, potenciālo tirgu, 
piemērotākos klientus, izvirzīt prioritātes un 
atbilstošus uzdevumus, kā arī rast atbildes uz 
citiem svarīgiem jautājumiem projektu agrīnā 
stadijā,” norāda Ventspils biznesa inkubatora 
jaunais vadītājs.

Līdz šim LIAA Ventspils biznesa inkubatoru 
vadīja Nataļja Jarohnoviča. Pieteikšanās kon-
kursā uz Ventspils biznesa inkubatora vadītā-
ja amatu notika līdz februāra sākumam, taču 
visu šo ilgo laika periodu notika pretenden-
tu izvērtēšana. Uz amatu pretendēja kopumā 
četri spēcīgākie kandidāti. Šī amata vieta gan 
ir uz noteiktu laiku, proti, līdz 2023. gada 31. 
decembrim. 
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VARAI NEĒRTIE PALIEK NEPAMANĪTI 
“Rubeņa fonda” valdes loceklis, vēsturnieks un sabiedris-

kais darbinieks Andrejs Ķeizars ar faktiem no pagātnes argu-
mentē uzskatu, ka daļa mūsu  tautas lielvaru cīņās vienmēr 
tikusi piespiesta nostāties vienas  vai otras karojošās valsts 
vai karojošā bloka pusē. No tā ir izrietējis, ka uzvarētāji savus 
atbalstītājus pasludina par “pareizajiem” latviešiem, kuriem 
ir pienākums sākt “nepareizo” jeb zaudētāju vajāšanu vai 
vismaz ignorēšanu. Šo divu uz it kā vēsturisko patiesību pre-
tendējušo strāvojumu savstarpējos strīdos apzināti nepama-
nīts palicis fakts, ka Otrā pasaules kara laikā Latvijā izveidojās 
un reāli darbojās cilvēku kopums, kas negribēja pieslieties 
nevienai no karojošām pusēm, bet cerēja atgūt divās oku-
pācijās zaudēto Latvijas valstisko patstāvību. Pie tādiem pie-
skaitāmi ne vien LCP  locekļi, kas veidoja augstākās politiskās 
vadības centru  ar pagrīdes valdību Latvijas okupāciju laikā un 
darbojās  ar mērķi atgūt valsts neatkarību. Par idejas militāro 
nodrošinājumu un nākamo armijas kodolu bija pamats uzska-
tīt  ģenerāļa Jāņa Kureļa grupu. 

Tādu ar vāciešu atļauju viņš – sākotnēji pārsvarā no aizsar-
giem –  izveidoja iespējamai frontes aizstāvēšanai. Tai tuvo-
joties, 1944. gada septembrī kurelieši atkāpās uz Kurzemi. 
Formējumā, kura sastāvs nemitīgi mainījās, uzņemot arī 
dezertierus un leģionārus, ietilpa līdz 3000 vīru, tie izvieto-
jās Strazdes un Ugāles apkārtnē. Kureļa grupa uzturēja ciešus 
sakarus ar 1943. gada augustā nodibināto Latvijas Centrālo 
padomi (LCP) un Zviedrijas militāro izlūkošanas dienestu. 
Krievijas armijas sastāvā un šīs valsts Pilsoņu karā, kā arī 
vēlāk Latvijas Brīvības cīņās daudz pieredzējušais ģenerālis 

“Nevienā Eiropas valstī oficiālā vēsture nacionālās 
pretošanās kustību nevērtē tik zemu, kā tas ir 
Latvijā. No tā izriet, ka nepiedodami maz zinām 
par tās dalībniekiem, kaut gan viņu vidū ir īsteni 
latviešu patriotisma dimanti, kas ar ieročiem rokās 
cīnījās par valsts neatkarības atjaunošanu  dzimte-
nei visskarbākajos un pat šķietami bezcerīgākajos 
gados,” satikts un uzrunāts Starptautiskās Muzeju 
dienas priekšvakarā Ugāles pagasta “Silmačos”,  
savu redzējumu laikrakstam "Ventspilnieks.lv" 
pauda Andrejs Ķeizars,  2009. gadā dibinātā 
“Rubeņa bataljona muzeja” vadītājs. Privātā mu-
zeja pirmsākums saistāms ar pirms vienpadsmit 
gadiem izveidoto “Rubeņa fondu”, ko pēc Andreja 
Ķeizara iniciatīvas nodibināja un uztur  Ugāles pa-
gasta, Kurzemes un citu Latvijas novadu patriotiski 
aktīvie cilvēki. Tas tapis ar  ideju – dot ieguldījumu 
nacionālās pretošanās kustības apzināšanā un po-
pularizēšanā, kas līdz tam bijusi nepelnīti aizmir-
sta, vai varbūt pat tīši noklusēta.

un viņa līdzgaitnieks un Kureļa grupas štāba priekšnieks, LCP 
Militārās komisijas vadītājs Krišs Upelnieks cerēja,  ka atkār-
tosies 1919. gada situācija: atjaunot valsts neatkarību varētu 
brīdī, kad vācu armija būs Latviju pametusi, bet krievu militā-
risti to vēl nebūs pilnībā ieņēmuši. Diemžēl šis nodoms ticis 
zināms arī vācu armijas pavēlniecībai, grupas galvenie spēki, 
ieskaitot arī ģenerāli un daudzus viņa virsniekus, pēc SS ober-
grupenfīrera Fridriha Jekelna pavēles Puzes pagasta Stiklos 
arestēti. Daļa no viņiem vēlāk nošauti, citi aizdzīti uz kon-
centrācijas nometnēm, bet Jānis Kurelis nosūtīts uz Dancigu 
Latviešu leģiona ģenerālinspektora Rūdolfa Bangerska rīcībā. 
Jau pēc kara viņam izdevies izbraukt uz ASV.

                                         
ARĪ VIENS (BATALJONS) IR KAROTĀJS

Uzzinot par Kureļa grupas galveno spēku likteni, vāciešiem 
bez ierunām padoties atteikusies leitnanta Roberta Rubeņa 
ap 600 vīru lielā vienība, kas tobrīd atradās Ugāles pagasta 
“Ilziķos” un darbojusies samērā autonomi.  Tās sastāvā biju-
ši arī  Austrumu frontē kaujās rūdītie leģionāri. Grupas štābā 
nav bijis pat Rubeņa bataljona personālsastāva saraksta, kas 
vēlāk daudzus glābis no vienas vai otras okupācijas varas 
represijām. Komandieris pavēlējis bataljonam nekavējoties 
sagatavoties pārgājienam Rendas virzienā, kur  Abavas kras-
tā pie Pērkoņu mājām rubenieši sadūrušies ar vācu automa-
šīnām. Pēc tam bijis vēl viens  Jekelna mēģinājums pierunāt 
Rubeni padoties, bet komandieris to kategoriski noraidījis.  
Pēc dažām dienām Rubeņa vīriem uzbrucis ar mīnmetējiem 
un artilēriju  bruņots, skaitliski daudz pārāks vācu  formējums, 
kura sastāvā bijušas arī  SS un SD apakšvienības. Sīvā cīņā 18. 
novembrī Roberts Rubenis nāvējoši ievainots, taču bataljons 
Zlēku mežos virsnieka vietnieka Aleksandra Druviņa vadībā 
kaujas ar vermahta pārspēku turpinājis līdz pat  9. decem-

brim, tad sekmīgi izgājis no aplenkuma. Pildot komandiera 
pavēli, kaujinieki sadalījušies mazākās grupās un izklīduši.  
Rendas un Zlēku apkaimē notikušajās kaujās rubenieši zau-
dējuši ap 50 vīru, bet vācu pusē kritušo bijis piecas reizes vai-
rāk, tagad ir noskaidrojuši vēsturnieki.

“Tas ir Otrā pasaules kara laikā pirmais un vienīgais gadī-
jums, kad kādai no okupētājvalsts armijām bruņotu pretestī-
bu izrādījuši ar otru karojošu pusi nesaistīti nacionālie kauji-
nieki,” uzskata Andrejs Ķeizars. Atgādinot, ka padomju vēs-
turnieki šo faktu nav ņēmuši vērā vai analizējuši padomju 
okupācijas varai izdevīgā rakursā, par galveno bruņotas pre-
testības izrādītāju uzdodot ar padomju militāristiem saistī-
to partizānu vienību  “Sarkanā bulta”. Padomju historiogrā-
fija un pēckara gadu propaganda kategoriski apgalvoja, ka 
“Kurzemes katlā” vienīgie varoņi bija tikai šie “sarkanie parti-
zāni”: tie, kas bruņotā cīņā  kopā ar viņiem negāja pret vācie-
šiem, uzskatāmi par tautas un padomju varas ienaidniekiem. 

RUBEŅA FONDS KLIEDĒ MELUS
Atjaunotās neatkarības apstākļos, kad vēsturniekiem kļu-

vuši pieejami ārvalstu un Latvijas arhīvu materiāli, kad cīņu 
dalībnieki un aculiecinieki vairs nav baidījušie stāstīt patiesību 
par traģiskajām vēstures lapaspusēm,  tieši šie padomju laikā 
tiražētie meli un noklusējumi mudinājuši celt gaismā vienu 
no spilgtākajiem nacionālās pretošanās kustības momentiem 
Latvijas vēsturē — Rubeņa bataljona traģisko, bet vienlaikus 
apbrīnas cienīgo kaujas ceļu. Nolūkā detaļās iepazīt un novēr-
tēt šo  patriotisko uzliesmojumu, meklēt par to aizvien jau-
nus faktus, dokumentus un liecības pēc Andreja Ķeizara ini-
ciatīvas  2007. gadā nodibināts  “Rubeņa fonds”, kurā tagad 
ir ap 150 entuziastu.

Viņu vidū ir gan izcili vēsturnieki un novadpētnieki, gan 
sabiedriskie darbinieki, uzņēmēji un politiķi, arī vienkārši 
godīgi ļaudis, kam rūp vēsturiskā patiesība. To laiku notikumu 
apzināšanai notikušas zinātniskas konferences un apaļie galdi  
Ugālē un citviet, pieaicinot publicistus, vēstures un novad-
pētniecības speciālistus no dažādiem Latvijas reģioniem un 
Rīgas, lai kopīgi izvērtētu jau zināmos un klāt nākušos faktus. 
Secinājums bijis pārliecinošs: Rubeņa bataljona izcīnītā kauja 
ir bijusi plašākā un ilgstošākā visā Latvijas pretošanās kustī-
bas vēsturē. Kā LCP militārais spēks šī vienība savulaik guvu-
si plašu sabiedrības atbalstu un apliecinājusi augstu morāli, 
cīnoties par demokrātiskas Latvijas valsts atjaunošanu. Par 
“Rubeņa fonda” līdzšinējās darbības taustāmāko rezultātu 
uzskatāma iepriekšminētā muzeja izveidošana, par ko visvai-
rāk atzinības pelnījis vietējās izcelsmes vēsturnieks Andrejs 
Ķeizars. Taču enerģiskais vīrs kopā ar domubiedriem vienlai-
cīgi spēris platu soli tēmas paplašināšanā, netālu no Ugāles, 
Rendas pagasta Kroņrendā, pirms četriem gadiem sadarbī-
bā ar Kuldīgas un Ventspils pilsētu un novadu pašvaldībām, 
Okupācijas, Kuldīgas un Ventspils muzejiem, Nacionālajiem 
bruņotajiem spēkiem, vairākiem uzņēmējiem izveidojot un 
atklājot Latvijas Pretošanās kustības muzeja pirmo kārtu. 

“Rīgā un citur Latvijā muzejos var iegūt priekšstatu par lat-
viešu ciešanu vietām un tiem, kas šo ļaunumu viņiem noda-
rīja. Mūsu mērķis gan Ugāles Silmačos, gan Kroņrendā ir pavi-

Andrejs Ķeizars “Rubeņa bataljona muzejā”.

Beidzot Zlēku astoņgadīgo skolu. Andrejs – Babītes vidusskolas direktors.
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Uzņēmumu reģistrā un Valsts ieņēmumu reģistrā reģis-
trētie dati utt., utjpr. Būtībā teju par katru fizisko perso-
nu dažādās institūcijās, uzņēmumos, globālajā tīmeklī 
(arī IP adrese var palīdzēt identificēt cilvēku)  ir uzkrāts 
milzums dažādu datu. 

Kādi regulā noteiktie pamatprincipi jāievēro personas 
datu apstrādē?  Pirmkārt, jebkurai personas datu apstrā-
dei ir jābūt tiesiskam pamatam. Tie ir: piekrišana datu 
apstrādei vienam vai vairākiem konkrētiem nolūkiem 
(piemēram, lojalitātes karšu datu apstrādei, lai arī turp-
māk varētu lietot tirgotāja piedāvātos bonusus);  līguma 
izpilde (līguma noslēgšana vai tajā paredzēto saistību 
izpilde), juridisks pienākums (piemēram, darba devē-
ja sniegtā informācija VID); sabiedrības intereses, vitālo 
interešu aizsardzība (datu apstrāde ir nepieciešama, lai 
aizsargātu cilvēka vitāli svarīgas intereses, tai skaitā dzī-
vību un veselību); leģitīmo interešu ievērošana. 

Regula paredz, ka datu subjektam (fiziskai personai, 
kuras identifikācija ir noteikta vai kuras identitāti var 
noteikt, iegūstot papildu informāciju) ir tiesības uzzināt, 
kādas ir tiesiskās intereses viņa datu apstrādei. Turklāt 
par personas datiem nav uzskatāms tikai cilvēka vārds, 
uzvārds un personas kods vien – regulas izpratnē jebku-
ra informācija vai tās apkopojums, kura ļauj identificēt 
konkrētu personu, arī ir uzskatāma par personas datiem. 
Jāņem vērā, ka personas dati, uz kuriem attiecināta tie-
siskā aizsardzība, nav tikai dati, kas atrodas elektronis-
kajā informācijas sistēmā. Pie tādiem pieskaitāmi arī 
video novērošanas ieraksti; audio ieraksti, piemēram, 
ierakstot uzņēmuma darbinieku sarunas ar klientiem; 
papīra formāta datu nesēji – darbinieku un klientu lietas, 
dažādi uzskaites žurnāli, korespondence; fotogrāfijas un 
citi informācijas nesēji. Uzņēmums, kurā šādi dati gla-
bājas, ir atbildīgs par to drošību, respektīvi, tas nedrīkst 

Kā ES Vispārīgā datu aizsardzības 
regula mainīs mūsu dzīvi

Par ventspilnieku vidū vienu no iecienītākajiem tematiskajiem notikumiem ilgākā laika periodā kļuvis 
sarunu cikls “Pārventas atmiņu stāsti”. Šīs regulārās tikšanās, kuras gadu gaitā ir kļuvušas par neatņe-
mamu dzīvesprieka un izziņas notikumu daudzu ventspilnieku dzīvē, otrdien ar īpašu svinīgu tikšanos 
sagaidīja savu pastāvēšanas desmitgadi.

VESELĪBA

Tieši tāpat kā ārsti iesaka regulāri veikt vispārējo veselības 
pārbaudi, arī redzi vēlams pārbaudīt vismaz reizi gadā. Tieši 
šīs profilaktiskas pārbaudes var aizkavēt vai pat novērst 
nopietnas acu saslimšanas nākotnē. 

P 
ar acu gaišumu jārūpējas visa mūža garumā – kā par 
pavisam maziņa bērniņa actiņām, tā arī brieduma 
gados, pusmūžā un vecumdienās. Mūsdienās acis bojā 
ļoti daudz kairinātāju. Parēķiniet, cik minūtes vai stun-
das dienā jūs pavadāt skatoties datora ekrānā, pārlūko-

jot savu viedtālruni vai skatoties televizoru? Un tagad padomājiet, 
cik minūtes vai varbūt stundas jūs pavadāt brīvā dabā un ļaujiet 
acīm pildīt tā sauktā «tālā gala» funkcijas, proti, kad acis skatās 
lielā tālumā. Simtkārt mazāk, vai ne?

Patiesībā to, kādi ir katra cilvēka paradumi ikdienā, var salīdzino-
ši vienkārši noteikt, ielūkojoties viņa acīs. Nogurušas, sausas acis, 
kurām trūkst dzidruma un spozmes ir ilgstošas viedierīču, datora 
un televizora lietošanas sekas. Acis nogurdina arī intensīva lasīšana 
papīra formātā, tiesa, ievērojami mazākā mērā. Ja jums ir iespē-
ja vasarā atpūsties vismaz divu nedēļu ilgā atvaļinājumā, pamē-
ģiniet to pavadīt, neskatoties viedtālrunī, nezvilnot pie televizora 
vai “nesēžot” internetā. Lietojiet uzturā vairāk svaigus dārzeņus un 
zaļumus, dārza un meža ogas un augļus, kā arī svaigu un dabīgu 
pārtiku, un jau pēc divām nedēļām jutīsiet būtisku atšķirību – redze, 
jo īpaši tālumā skatoties, būs asāka, arī acis kļuvušas veselīgākas, 
tajās būs atgriezies mirdzums. 

"Ventspilnieks.lv" piedāvā iepazīties ar acu mūžu no cilvēka pie-
dzimšanas līdz sirmam vecumam, kā arī ar to, cik bieži un kādēļ 
veicamas redzes pārbaudes konkrētās vecuma grupās.  

Piedzimšanas laiks. Pirmo reizi bērna acis tiek aplūkotas jau 
dzemdību zālē – ārsti pārbauda, vai tās ir attīstījušās atbilstoši dzim-
šanas brīdim.

1 gads. Pirmā lielā redzes pārbaude, ja pirms tam nav sūdzību par 
bērna redzi. Šajā vecumā vēl nevar runāt par pilnībā attīstītu redzi, 
tādēļ galvenais ir pārbaudīt, vai abas acis attīstās vienlīdz labi, vienā-
di reaģē uz redzes stimuliem. Tāpat jāpārbauda, vai nav kādas anato-
miskas nepilnības, kas varētu traucēt redzes tālāku attīstību.

3 gadi. Šajā vecumā redze joprojām nav pilnībā attīstīta, bet tā 
jau tuvinās pieauguša cilvēka redzēšanai. Bērnam jāspēj saskatīt 
diezgan sīkas detaļas gan tālumā, gan tuvumā, un svarīgi, ka abas 
acis redz vienādi labi un attēls nav miglains. Bērnam jābūt arī attīs-
tītai kopredzei jeb abu acu sadarbībai un jāspēj orientēties telpā. 
Ja speciālists atklāj kādas nepilnības, tad līdz 6 -7 gadu vecumam 
redzes defektus iespējams novērst visefektīvāk.

6 gadi. Tuvojas skolas laiks, kad bērna redzei būs lielāka slodze 
nekā pirms tam. Svarīgi zināt, ka viss kārtībā, lai problēmu, ja tāda 
ir, novērstu jau sākuma stadijā. Šajā vecumā bērna redzes sistē-
mai jābūt pilnīgi attīstītai, tādēļ jāredz viss, ko redz arī pieaugušie.

7-18 gadi. Šajā laikā redzes sistēma un audi ir ļoti elastīgi un 
redzei var viegli kaitēt. Ļoti bieži redzes problēmas rada pārmērīga 
digitālo ierīču izmantošana (visa diena pie datora vai planšetes). 
Šajā vecumā redzes problēmas var rasties arī tad, ja bērns redz labi 
gan raugoties tālumā, gan tuvumā. Tāpēc skolēna redzi ieteicams 
pārbaudīt katru gadu!

20-40 gadi. Agrāk šo vecumu uzskatīja par relatīvi stabilu, kad 
ievērojamas izmaiņas redzes sistēmā nav gaidāmas. Taču mūsdie-
nās tieši redzes stresa un pārlieku lielās slodzes dēļ acu struktūras 
mainās arī šajā vecumā. Bieži sastopama problēma ir acs optiskā 
stipruma izmaiņas, ko izjūt kā apgrūtinātu burtu un ciparu atpazī-
šanu. Savukārt acu iekšējo un ārējo muskuļu nogurums var radīt 
pārejošu attēla miglošanos, dubultošanos vai pat teksta rindiņu 
“peldēšanu”. Tāpēc arī šajā dzīves posmā redzi ieteicams pārbaudīt 
vismaz reizi divos gados.

40-55 gadi. Sasniedzot 40 gadu vecumu, citam ātrāk, citam 
nedaudz vēlāk, iestājas tā sauktais presbiopijas vecums. Tā nav sli-
mība, bet gan pavisam normāls fizioloģisks process, kas piemek-
lē ikvienu no mums. Vienkāršiem vārdiem runājot, tas ir vecums, 
kad rodas nepieciešamība iegādāties pirmās lasāmbrilles, ja tādas 
nav bijušas pirms tam. Atkarībā no tā, kāda ir bijusi redze iepriekš, 
būs arī vairāki scenāriji redzes izmaiņām, ko vēl papildus ietekmē 
katra cilvēka ikdienas ritms un dažādu medikamentu lietošana. 
Šajā vecumā nereti jau tiek atklātas arī patoloģiskas izmaiņas acīs, 
tāpēc ir ieteicams pie redzes speciālista uz pārbaudi doties vismaz 
reizi gadā.

60-70+ gadi. Acis, tāpat kā organisms kopumā, fizioloģiski 
noveco – acs lēca kļūst duļķaina, var veidoties katarakta, kā arī ar 
vaskulāro slimību, cukura diabētu vai hipertensiju saistītas izmaiņas 
acs dibenā. Šajā vecumā var tikt atklāta arī glaukoma. Taču satrau-
kumam nav pamata! Pārbaudot redzi regulāri (vismaz reizi gadā) 
un kontrolējot un ārstējot jau esošās saslimšanas, optometrists 
sadarbībā ar oftalmologu jeb acu ārstu palīdzēs redzes un dzīves 
kvalitāti uzturēt maksimāli ilgāk. 

Kas jādara, lai acu 
gaišums būtu visa 
mūža garumā

Pārventas atmiņu stāstu 
saietiem jau 10. gadadiena

Kā 
stāsta Pārventas bibliotēkas vadītāja 
Igeta Gredzena, pirmais “Pārventas 
atmiņu stāstu” pasākums Ventas 
labajā krastā esošajā centrā – biblio-
tēkā notika tieši pirms desmit gadiem 

– 2008. gada 18. maijā. Šo desmit gadu laikā intere-
se par pasākumu ir joprojām nemainīgi liela, turklāt 
izveidojies ciešs un saliedēts pastāvīgo dalībnieku 
pulks – atmiņu stāstu saietus cītīgi apmeklē 20 līdz 25 
apmeklētāji, kuri neizlaiž teju nevienu no šiem cikla 
pasākumiem. Viņiem ik reizi pievienojas arvien jauni 
apmeklētāji.

“Stāstu pēcpusdienās gados vecākie pārventnieki var 
gan no sirds izrunāties, gan arī būt noderīgi, veidot kultū-
ras mantojumu, kas tiek saglabāts video un audio ierak-
stos. Stāstnieku apzināšana, uzsākot pirmos pasākumus, 
notika, uzrunājot vecāka gadagājuma bibliotēkas apmek-
lētājus, taujājot, vai viņu bērnība un jaunība saistīta ar 
Pārventu un aicinot apmeklēt bibliotēkas pasākumu,” 
stāsta bibliotēkas vadītāja Igeta Gredzena. Gadu gaitā šis 
sakrātais materiāls ir izveidojies ievērojams, un jau tagad 
var droši apgalvot, ka tas ir kļuvis un joprojām papildinās 

Pārventas jauno laiku vēstures liecību bagātīgo krājumu. 
Stāstiem nav nedz gala, ne malas – nekad arī nebūs 

tā, ka visi stāsti būs izstāstīti, uzsver pasākuma rīko-
tāji. Sarunu tēmu loks arvien ir ļoti plašs: Pārventas 
ielas, ēkas, ļaudis, notikumi, gadskārtu ieražu svinēša-
na un citi godi, kas vēlākos gados arvien paplašinājušās. 
“Pasākuma ilggadības noslēpums ir cilvēkiem tuvu tēmu 
izvēle, kas ļauj valodām raisīties ikvienā no stāstnieku 
pasākumiem,” norāda bibliotēkas vadītāja.

Liels solis uz priekšu ir tas, ka stāstnieki ar saviem 
stāstiem jau droši dalās arī nepazīstamas auditorijas 
priekšā. Piemēram, pērn pieredzēts veiksmīgs, abpusēji 
bagātinošs un iedvesmojošs pasākums kopā ar UNESCO 
vasaras skolas ārzemju studentiem. Savukārt jūrniecības 
tēmai veltītajos pasākumos piepulcējās sirmie zvejnieki 
un jūrnieki, bet šajā gadā ciemos tiek aicināti Ventspils 
novada ļaudis. 

"Pārventas atmiņu stāstu" pasākums notiek UNESCO 
Latvijas Nacionālās komisijas tīklā "Stāstu bibliotēkas" 
ietvaros. Tajā darbojas 37 bibliotēkas, kas regulāri rīko 
dažādus stāstniecībai veltītus pasākumus, kā arī iesaistās 
UNESCO LNK rīkotās aktivitātēs. 

VALSTS DATU INSPEKCIJAS NOTEIKTIE 
8 LABAS PRAKSES PRINCIPI 
FIZISKO PERSONU DATU APSTRĀDEI

• dati tiek apstrādāti godīgi un likumīgi;
• datu apstrāde tiek veikta konkrētiem mērķiem un tikai 
saskaņā ar tiem;
• dati ir adekvāti (ne pārmērīgi);
• dati ir precīzi;
• dati netiek glabāti ilgāk kā nepieciešams;
• dati tiek apstrādāti saskaņā ar Jūsu tiesībām;
• dati ir drošībā;
• dati netiek pārsūtīti uz citām organizācijām vai ārval-
stīm bez adekvātas aizsardzības.

Avots: VDI

pieļaut tiem tādu personu piekļuvi, kam konkrētie dati 
nav nepieciešami ikdienas darba veikšanai.

Sevišķa uzmanība regulā pievērsta īpaši aizsargāja-
mām personas datu kategorijām vai sensitīviem datiem, 
kuri satur privātu un intīmu informāciju, kas var tikt ļaun-
prātīgi izmantota pret konkrētās personas interesēm. 
Tāpēc to apstrāde tiek ierobežota, bet apstrādes pārkā-
pumu gadījumā sagaidāms bargs sods. 

Vispārīgā datu aizsardzības regula īpaši aizsargā datus, 
kas atklāj rasi vai etnisko piederību, politiskos uzskatus, 
reliģisko vai filozofisko pārliecību, dalību arodbiedrībās, 
kā arī ģenētisko datu, biometrisko datu, veselības datu 
vai datu par fiziskas personas dzimumdzīvi vai seksuālo 
orientāciju apstrādi.

Šādu īpašo kategoriju personas datu apstrāde ir kate-
goriski aizliegta, izņemot  regulā noteiktos izņēmuma 
gadījumus. Tie ir šādi: ja persona devusi nepārprotamu 
piekrišanu savu datu apstrādei; ja cilvēks savus datus 
pats ir apzināti publiskojis; ja to apstrādi konkrētam 
nolūkam paredz tiesību akti; aizstāvot savas likumīgās 
intereses tiesas ceļā; aizsargājot personas vitālās inte-
reses, ja datu subjekts ir fiziski vai tiesiski nespējīgs dot 
savu piekrišanu.

Vispārīgās datu aizsardzības regulas noteikumus 
nepiemēro tādai personas datu apstrādei, kuru fizis-
ka persona veic tikai personiskām vai mājsaimniecības 
vajadzībām, ar nosacījumu, ka tā nav saistīta ar profe-
sionālu vai komerciālu darbību. Taču līdzko attiecīgie dati 
tiek izmantoti ārpus personīgās dzīves robežām, regula 
stājas spēkā. Respektīvi, ja cilvēks pēkšņi sadomā vākt 
informāciju vai publiskot savu kaimiņu dzīves norises, 
fotogrāfijas, saraksti utml., uz viņu jau attieksies regu-
las prasības. 
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VARAM: PAŠVALDĪBU LIKUMĀ 
GROZĪJUMI NAV VAJADZĪGI
Pretēji vairāku pašvaldību viedoklim Vides aizsardzības 
un reģionālās attīstības ministrija (VARAM) uzskata, ka 
nekādi grozījumi likumā “Par pašvaldībām” nav nepie-
ciešami. Pēc VARAM domām, likums jau tagad skaid-
ri nosaka, ko drīkst un ko nedrīkst darīt pašvaldības. Ja 
pašvaldībām ir priekšlikumi uzlabojumiem, viņas ir tie-
sīgas iesniegt savus piedāvājumus Saeimas komisijām 
vai citām atbildīgajām instancēm, taču VARAM neredz 
vajadzību ko mainīt.

NEPLP: PRET KREMĻA 
PROPAGANDU JĀVĒRŠAS 
SISTĒMISKI
Krievijas televīzijas kanāla “RTR” iespējamie pārkāpu-
mi ir nopietni un pret tiem ir jāizturas ar visu bardzī-
bu. Viens no priekšlikumiem kā cīnīties ar Kremļa pro-
pagandu ir rīkoties sistēmiski, piemēram, papildinot 
Elektronisko plašsaziņas likumu ar prasību atspoguļot 
faktus tā, lai nemaldinātu auditoriju, kā arī tiem jābūt 
precīziem un neitrāliem. Ir jāparedz efektīvi soda veidi, 
kas būtu noteikts procents no uzņēmuma apgrozīju-
ma, uzskata Nacionālā elektronisko plašsaziņas līdzek-
ļu padome.

DZELZCEĻA KRAVU APGROZĪJUMS 
PIEAUG
Lai arī pagājušais gads sarežģījumu ģeopolitikā dēļ ir 
bijis sarežģīts, VAS “Latvijas dzelzceļa” (LDz) peļņa pērn 
bija 800 000 eiro pirms nodokļu nomaksas. Pozitīvi, ka 
šogad aprīlī un maijā līdz šim brīdim salīdzinājumā ar 
pagājušā gada aprīli un maija pirmo pusi kravu apjoms 
ir audzis par attiecīgi 7% un 3%-4%.

LABUMA GUVĒJUS ATKLĀJ 
TIKAI RETAIS
Juridiskajām personām – komercsabiedrībām, biedrī-
bām, arodbiedrībām, reliģiskām un politiskajām orga-
nizācijām, nodibinājumiem, zemnieku saimniecībām 
– bija doti trīs mēneši, lai atklātu to patiesā labuma 
guvējus. Šādu prasību izvirza pērnā gada nogalē spēkā 
stājušies grozījumi Noziedzīgi iegūtu līdzekļu legalizā-
cijas un terorisma finansēšanas novēršanas likumā. 
Uzņēmuma “Lursoft” dati rāda, ka likumu izpildīju-
šas nedaudz vairāk kā 16 000 juridisko personu jeb 
tikai 10%.

ŠOGAD PIRMAIS NOSLĪKUŠAIS 
PELDĒTĀJS
Šonedēļ Viļānu novadā no ūdenstilpnes glābēji izcēluši 
šogad pirmo noslīkušo peldētāju. Atpūšoties pie ūdens-
tilpnes Viļānu novadā, divi cilvēki mēģināja pārpeldēt 
ūdenstilpni. Vienu no pārgalvjiem izdevās izglābt acu-
lieciniekiem, otrs – noslīka. Pērnvasar noslīka kopumā 
52 cilvēki.

ĀRVALSTU INVESTĪCIJAS JOPROJĀM 
ZEMĀKAS NEKĀ PIRMS KRĪZES
Latvijā piesaistīto ārvalstu tiešo investīciju apjoms 
pēdējos trīs gados bija gandrīz 3,5 reizes zemākā līme-
nī nekā ekonomikas straujās izaugsmes gados un vidēji 
gadā veidoja 2% no iekšzemes kopprodukta (IKP). Tas 
skaidrojams ar nestabilitāti pasaules ekonomikā, pie-
augušiem ģeopolitiskiem riskiem un politikas neprog-
nozējamību. Tiesa, pērn,  salīdzinājumā ar 2016. gadu, 
ārvalstu tiešo investīciju apjoms pieauga un sasniedza 
2,4% no IKP.

LATVIJA IZMANTOJUSI 61% 
NO ES FONDU LĪDZEKĻIEM
Līdz šim noslēgti projektu līgumi par 61% no Latvijai 
pieejamiem ES fondiem. Kopumā šajā ES fondu plāno-
šanas periodā Latvijai pieejami 4,4 mljrd. eiro. Šā gada 
martā un aprīlī visapjomīgākie līgumi tika noslēgti izglī-
tības, vides un teritoriālās attīstības, transporta un videi 
draudzīgas ekonomikas jomās.

GOBZEMS KĀ “KPV LV” PREMJERA 
AMATA KANDIDĀTS
Partijas “KPV LV” premjera amata kandidāts, startējot 
13.Saeimas vēlēšanās, būs vairāku Zolitūdes traģēdijas 
civillietu advokāts Aldis Gobzems. Šādu lēmumu vien-
balsīgi pieņēmusi partijas valde. Vienlaikus A. Gobzems 
oficiāli arī kļuvis par šīs partijas biedru.

LATVIJĀ

sam cits – parādīt vietas un veidus, kur un kā 
latvieši pretojās svešām varām. Jo tautai nav 
nekā svarīgāka par brīvību, bez tās tā panīkst, 
kā stāds bez saules,”saka Andrejs Ķeizars, 
Kroņrendas muzeja nosacīto otrās kārtas 
pabeigšanu veltījot Latvijas simtgadei, jo pre-
tošanās tēma ir neizsmeļama un turpināsies 
arī pēc tam. Vēsturnieks to uzskata arī par 
tādu kā sava mūža veikuma sabiedrības labā 
rezumējumu, ar kuru viņš var pateikt paldies 
savai dzimtai, novadam un Latvijai. 

“APDĀVINĀTS, 
BET ĻOTI VIENTIESĪGS...” 

Ar daudziem un dažādiem  talantiem 
apveltītajam Andrejam mūža sākumā prātā 
nav nācis, ka brieduma gados būs vajadzī-
ba un aicinājums iepazīt savu novadu vēstu-
res griežos. Būdams vidējais no trim dēliem 
jaunsaimnieku ģimenē, kas kopusi “Līcīšu” 
laukus  netālu no Ugāles un Usmas pagastu 
robežas, Andrejs, protams, zinājis par savu 
leģendāro vectēvu Ansi, kas lieliski apsaim-
niekojis 100 hektāru zemes, vairākkārt ievē-
lēts par vecāko Zlēku pagastā un burtiski nav  
griezis ceļu vietējam baronam, savā pajūgā 
apdzenot viņa karieti un izsakot rājienu par 
tīšam uz lielsaimnieka  zemes nošautu stār-
ķi. Vai kāds brīnums, ka 1905. gada nemie-
ru laikā lielkungs Ķeizaru Ansim uzrīdījis 
“melno sotņu”un tā viņu kaut kāda iemesla 
dēļ nošāvusi, kaut Ansis ne muižu un baznī-
cu dedzināšanās, ne barona mantas izlau-
pīšanā nav piedalījies. No dabas, kā teikts 
1. klasē izsniegtajā raksturojumā, būdams 
“apdāvināts” bet “ļoti vientiesīgs, kaut gan 
daudz lasa”, Andrejs lielā mērā tāds arī aiz-
gājis lielajā dzīvē, pirmām kārtām ar mērķi 
godīgi nopelnīt sev dienišķo maizi, nevis cen-
sties studēt vēsturi un atrast dzimtai noda-
rīto pārestību vaininiekus. Jo  kuplā Ķeizaru 
ģimene naidu uz citiem nav turējusi, bijusi 
strādīga,  tāpēc trūkumu nav cietusi.  Pēc vis-
pārizglītojošās skolas Andrejs  iestājies toreiz 
prestižajā Kandavas tehnikumā, kur saņēmis 
tehniķa – elektriķa diplomu.  Kā izcilnieks 
tūlīt pēc tam dabūjis pasniedzēja vietu kādā 
Latgales arodskolā, no kurienes taisnā ceļā 
“parauts” armijā. 

IMŪNS PRET KOMUNISTISKO 
FANĀTISMU

“Dienēju elitārajā pretgaisa aizsardzības 
vienībā, bet nebiju paraugzēns: īsi pirms 
demobilizācijas man “noplēsa” seržanta 
uzšuves, mājās atgriezos kā ierindnieks,” 
nekonkretizējot Andrejs pasmaida, ka tas nav 
noticis ideoloģisku  vai politisku motīvu dēļ, 
jo padomju iekārta ne tikai viņam vien toreiz 
šķitusi kaut arī ne īsti pareiza, bet nesatrici-
nāma noteikti. 

Pēc dienesta strādājis  Zirās, kolhozā 
"Liekne", kur viņam darbu savienošanas kār-
tībā  piedāvāts būt ne vien par kopsaimnie-
cības sporta organizatoru, bet arī  par sko-
lotāju vietējā pamatskolā. Tur pirmo reizi 
sācis tuvāk interesēties par vēsturi, jo “kā 
plaša profila pedagogam” viņam arī tā biju-
si bērniem jāmāca. Darbs interesants, bet 
izaugsmes iespēju lauku zēnam bez saka-

Spodrina nacionālās pretošanās 
dimantu
 turpinājums no 3. lpp.

riem vajadzīgajās aprindās – praktiski  
nekādu! Samērā negaidīti nācis priekš-
likums – rekomendācija mācītie parti-
jas skolā Rīgā. 

“Pazīstot sevi, biju pārliecināts, ka par 
komunisma fanātiķi tur nekļūšu, bet 
izglītības līmeni celt varēs un diplomam 
būs no parastā atšķirīgs svars. Tieši tā 
arī notika, divgadīgo apmācību beidzu 
ar izcilību un iestājos Universitātē, sen 
kārotajā Vēstures fakultātē,” Andrejs 
atzīst, ka Rīgas periodā sācis izprast, kā 
funkcionē vienīgās partijas mašinērija 
un padomju birokrātija, kas vēlāk node-
rējis praktiskajā darbā, strādājot par 
skolotāju   Salaspilī un vēlāk par vidus-
skolas direktoru Babītē. 

NACIONĀLĀS BIBLIOTĒKAS 
PROJEKTA KUSTINĀŠANA

“Četrus gadus ilgo Babītes periodu 
atceros ar prieku un pat zināmu lepnu-
mu, jo, izmantojot savas komunikācijas 
spējas, ko toreiz sauca arī par pazīša-
nos  jeb “blatu”, izdarīju milzum daudz 
pedagogu nodrošināšanā ar dzīvok-
ļiem, pašas skolas celtniecībā un labie-
kārtošanā. Kad nu būtu varējis dusēt 
uz lauriem un baudīt paveiktā aug-
ļus, nāca priekšlikums kļūt par Latvijas 
Nacionālās bibliotēkas (LNB) direk-
toru. Vairākkārt no šī goda ar dažā-
diem ieganstiem mēģināju atteikties, 
jo uzņemties atbildību par 600 cilvēku 
lielu kolektīvu, kam jāstrādā brūkošā 
galvenajā ēkā un ne mazāk nolaistajās 
filiālēs, patiesībā bija smaga un nepa-
teicīga nasta. Beigās tomēr piekritu, jo 
šis amats pavēra padomiskajā izpratnē 
plašas un interesantas iespējas kon-
taktiem ar kolēģiem PSRS un starp-
tautiskajā mērogā,” Andrejs atzīst, ka 
amatu pieņēmis kā izaicinājumu savai 
varēšanai, nevis atalgojuma vai dzīves 
ērtību dēļ, jo kopā ar ģimeni turpinājis 
dzīvot Babītē. 

“Izmantoju pazīšanos, zināmu 
nekaunību un humoru, lai tiktu pie 
vajadzīgajiem varas un amatu cilvē-
kiem, glābtos no avārijas situācijām un 
LNB ieviestu pat dažus derīgus jauni-
nājumus.  Ja būtu jādod pašvērtējums, 
labu atzīmi par trim šajā amatā aizva-
dītajiem gadiem es sev liktu par to, ka 
visos iespējamos veidos un līmeņos, 
pielietojot Latvijā tolaik pat  nezinā-
mos  sabiedriskā viedokļa veidošanas 

un mērķprogrammas 
izstrādāšanas paņē-
mienus, pēc kuriem 
darbojās Rietumos, 
bīdīju jaunās LNB ēkas 
celtniecības projektu.  
Ideja par tādas nepie-
ciešamību Rīgā pastā-
vēja kopš pirmskara 
gadiem, to tikai vaja-
dzēja ietērpt sociālis-
tiskā izdevīguma un 
darbaļaužu interešu 

drānās un celt priekšā partijai un val-
dībai, ko kopīgi ar speciālistiem un 
domubiedriem arī darījām. Panācām 
pat to, ka augstākā vara Latvijā neiebil-
da pret ASV dzīvojošā Gunāra Birkerta 
uzaicināšanu par jaunās bibliotēkas 
projekta autoru,” Andrejs pasmaida, 
ka toreiz tik daudz pūļu prasījušas 
tagad pašsaprotamas lietas.

ĶEIZARU DZIMTAI BŪT!     
“Prieks, ka mūsu iesāktais tika 

apstādināts  tikai uz pārmaiņu laiku, 
bet tagad ir rezultējies gadsimta būvē, 
bet man toreiz kopā ar ģimeni bija jāiz-
lemj, vai šī neparedzamā projekta dēļ 
drīkst pazaudēt dzimtas mājas Ugāles 
pagastā : nāca “Breša laiki” , tās bija 
palikušas bez pienācīgas aprūpes un 
varēja tikt kādam notirgotas par sviest-
maizi. Izlēmām par atgriešanos un līdz 
pat šim laikam to nenožēloju, jo te bija 
ne vien pilsētā aizmirstais dabas skais-
tums, bet arī darba iespējas un vese-
līga vide bērniem. Prieks, ka viņi ir to 
novērtējuši, ieguvuši labu izglītību un 
virzās augšup, strādājot pašu  izvēlēta-
jā darbā. Turklāt man ir jau trīspadsmit 
mazbērni, no kuriem vienam pat dots 
leģendārā vectēva vārds Ansis, un arī 
viens mazmazbērns,”Andrejs neslēpj 
gandarījumu, ka Ķeizaru dinastija tur-
pināsies un kāds no jaunās paaudzes 
izpētīs, kad un kāpēc  šāds uzvārds 
dzimtai ticis. 

NEAUGT NELATVISKĀ ŠĶĪBUMĀ 
Andrejs ir lepns, ka starp ugālnie-

kiem un arī apkārtējos pagastos un 
novados ir ļoti daudz gudru un patrio-
tiski noskaņotu ļaužu. Daļa no viņiem 
tikusi pie turības, arī Andrejam ir savs 
neliels uzņēmums, kas ražo ekoloģis-
ku jumta segumu no koksnes. Citiem 
ir pieredze politikā vai sabiedriskajā 
darbā,  sakari visdažādākajos iedzīvo-
tāju  slāņos. Dabīgi, ka tikšanās reizēs  
cilātas atmiņas arī par traģiskajiem un 
varonības pilnajiem Otrā pasaules kara 
notikumiem Kurzemes mežos. 

“Tālākais bija prāta un sirdsapziņas 
jautājums – vai mēs visi kopā varam 
un  gribam tos izcelt no aizmirstības, 
dodot iespēju nākamajām paaudzēm 
lepoties ar savu senču nepakļāvību sve-
šām varām un pretošanās garu, bez 
kuriem  tautai nav vērtības? Izrādījās, ka 
varam, un vēl daudz vairāk. Un tie tūk-
stoši mūsu novada un pārnovadu skolē-
nu, kas jau pabijuši “Rubeņa bataljona 
muzejā”un ielūkojušies viņa vīru mežā 
būvētajos bunkuros, ir tam apliecinā-
jums. Un arī garantija, ka Kroņrendas 
muzejs tukšs nestāvēs, jo tur ir daudz 
plašākas iespējas parādīt un izjust, kāda 
ir brīvības cena,“ Andrejs pārliecināts, 
ka viņam vēl ilgi pietiks spēka mudināt 
jauniešus “neaugt nelatviskā šķībumā”,  
jo vēsturē ir arī nacionālās nelokāmības 
piemēri. Usmas 7,- gadīgās skolas 1. klasē. Pirmais no labās Andrejs.
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“Spars” uzvar 
Latvijas čempionātā
Ventspils sporta skolas “Spars” U-17 bas-
ketbolisti trenera Matīsa Graudiņa vadī-
bā uzvarējuši Latvijas jaunatnes līgā. 
Finālturnīrā ventspilnieki 1/4 finālā ar 
102:43 apspēlēja Saldu, pusfinālā ar 
94:61 – Rīgas Basketbola skolu, bet finālā 
tika galā ar Rīgas Daugavas sporta nama 
komandu – 81:63. Finālturnīra vērtīgākā 
spēlētāja titulu saņēma Kristaps Ķilps.

Ventspils 3. vidusskolai 
bronza Latvijas skolu 
čempionātā
Ventspils 3. vidusskolas komanda izcīnīju-
si sudraba medaļas Latvijas skolu čempio-
nāta finālturnīrā 6./7.klašu grupā. Finālā 
jaunie ventspilnieki zaudēja Rīgas Hanzas 
vidusskolai. Ventspils Valsts 1.ģimnāzi-
ja 8./9.klašu grupā zaudēja kā pusfinā-
lā Rēzeknes 6.vidusskolai, tā arī spēlē 
par bronzas medaļām Valmieras Valsts 
ģimnāzijai.

Mājās uzvara, 
viesos – zaudējums 
Hokeja klubs “VENTA 2002” cīņā par 
Latvijas U-18 čempionāta bronzas meda-
ļām pirmajā spēlē savās mājās pārspēja 
HS “Rīga 2002” ar 4:3, turklāt atspēlē-
jās no nelabvēlīgā rezultāta 1:3. Atbildes 
spēlē Rīgā gan piedzīvots zaudējums ar 
2:7.

Iļjinam sudrabs Eiropas 
tūres posmā
Latvijas šī brīža labākais stand up (SUP) 
airētājs, ventspilnieks Arvis Iļjins izcīnījis 
2.vietu Eiropas lielākā airēšanas seriāla 
“Euro Tour” Beļģijas posmā, tādējādi izcī-
not savu pirmo karjeras lielo panākumu. 
12 km garajā distancē ventspilnieks bija 
viens no aktīvākajiem, tomēr finišā zau-
dēja uzvarētājam no Vācijas. Pērn A.Iļjins 
izcīnīja 6.vietu pasaules čempionātā.

Smadzeņu trīces dēļ 
čempionāts beidzas agrāk
Ventspils hokeja skolas “VENTA 2002” 
audzēknim – aizsargam Uvim Balinskim 
pasaules čempionāts Dānijā beidzās 
agrāk nekā plānots. Latvijas hokeja izla-
ses viens no pamataizsargiem spēlē pret 
Vāciju guva smadzeņu satricinājumu. Viņš 
šo spēli nepabeidza un atstāja lauku-
ma pirms spēles beigām. Čempionātā 
U.Balinskis guva vārtus un reizi rezultatī-
vi piespēlēja.

Pirmajā čempionāta 
sacīkstē – bronza
Pirmajā Latvijas čempionātā elektris-
kajiem kartingiem ievada sacensī-
bās Kandavā 3.vietu ieguva Ventspils 
Tehnikuma komandas sportists Tomass 
Grintāls. Latvijas elektrokartingu čempio-
nātā kopumā paredzēti seši posmi.

SPORTA ĪSZIŅAS

Ventspils klubs ne bez grūtībām, taču šonedēļ sasniedza Latvijas Basketbola līgas 
(LBL) finālu. Pusfināla sērijā BK “Ventspils” ar 3-1 pārspēja Ogres klubu, 18. reizi ko-
mandas pastāvēšanas vēsturē sasniedzot Latvijas čempionāta finālu. Cīņā par čem-
pionu titula atgūšānu ventspilniekiem pretī stāsies pašreizējie čempioni “VEF Rīga”.

Diemžēl šim daudzsološajam virsrak-
stam neseko vis iedzīvotājiem tīkama 
un aktuāla informācija, bet gan stāsts 
par to, kas noticis tieši pirms 85 gadiem, 
proti, par jaunas šaursliežu dzelzceļa 
(mazbānīša) līnijas Ventspils–Pope–Virpe 
atklāšanu 1933. gada 1. jūnijā.

BK “Ventspils” 18. reizi sasniedz LBL finālu

P 
ēc sērijas pirmajām divām spēlēm 
ventspilnieku un ogrēniešu duelī 
bija neizšķirts 1-1. Sērijas trešajā 
spēlē Ventspils komanda savā lau-
kumā uzvarēja ar 105:93. Mazliet 

mazāk pārliecinoši nekā pirmajā spēlē, taču 
uzvara paliek uzvara. Vairāk satrauca tas, 
ka ceturtajā spēlē atkal jāspēlē Ogrē. Savās 

mājās "Ventspils" komanda spēlējusi ļoti 
veiksmīgi visas sezonas garumā, taču ogrē-
nieši ir bijuši sarežģīti pretinieki arī regulā-
rajā sezonā. Tieši "Ogres" komanda sarūpē-
ja ventspilniekiem pirmo zaudējumu regu-
lārajā čempionātā, pārtraucot garu uzvaru 

sēriju. Arī LBL pusfinālā pirmajā mājas spēlē 
Ogre nodemonstrēja spēcīgu spēli aizsardzī-
bā, un tas bija labs pamats panākumam, jo 
īpaši cīņā zem groziem.

Šoreiz ogrēniešiem ne tik labi vairs vei-
cās metienu realizācijā, jo īpaši ar trejačiem, 
tāpat arī spēles temps bija gausāks. Tas bija 
izdevīgāk ventsilniekiem, kuri spēles otrajā 
daļā pamazām krāja pārsvaru savā labā. Labs 
pamats uzvarai tika ielikts pēdējās ceturtda-
ļas sākumā, kad viesi ieguva 17 punktu pār-

svaru (76:59). Tiesa, ogrēnieši nepadevās un 
līdz spēles beigām pat atjaunoja intrigu, taču 
Ventspils nosargāja uzvaru – 81:79. 

Līdz ar to finālā atkal klasika – BK 
“Ventspils” pret “VEF Rīga”. Abas koman-
das tiksies finālā septīto reizi pēdējo astoņu 
gadu laikā. Pašreizējā bilance gan ir ievēroja-
mi labāka rīdziniekiem – 5:1. BK “Ventspils” 
jau 18. reizi spēlēs Latvijas čempionāta finā-
lā, kas ir absolūts čempionāta rekords, ko tik 
drīz diez vai kāds pārspēs. 

MŪSU VĒSTURE

Atklāta jauna pasažieru dzelzceļa līnija!

AS “BALTIC COAL TERMINAL”

Dzintaru iela 39b, Ventspils

+371 63634000

info@balticcoal.com

AS “BALTIC COAL TERMINAL” 
Vienīgais specializētais slēgtā tipa 
ogļu pārkraušanas termināls Eiropā

Vismodernākās videi draudzīgas 
ogļu pārkraušanas tehnoloģijas

Pilna spektra ogļu 
pārkaušanas pakalpojumi

zaļi krāsotās lokomotīves, kuras skurstenis 
vasaras dzidrajās debesīs veļ zilganus dūmu 
vālus, piekabināti divi pasažieru vagoni, tā 
saucamais „gaitas vagons”, kur vietas ieņem 
dzelzceļa priekšniecība, viens preču vagons 
un 12 vaļēji pusvagoni malkas un kokmate-
riālu vešanai. Kad pasažieri steidzas ieņemt 
vietas, izrādās, ka brauktgribētāju ir kriet-
ni vairāk, tāpēc vilcienam steidzīgi piekabi-
na trešo pasažieru vagonu. Tvaika katls sāk 
elsot, noskan dežuranta svilpe, un „bānītis” 
cienīgi uzņem gaitu.

„Vilcienu visās stacijās sagaida braucēji un 
ziņkārīgie. Lielāks braucēju pulciņš bija Popē. 
Visjūsmīgākie par jauno vilcienu tomēr bija 
ancenieki. Tie pie Virpes stacijas bija uzcēluši 
zaļumiem apvītus goda vārtus, un pienākošo 
vilcienu ragu orķestris sagaidīja ar maršu. Te 
sagaidītāju bija vairāk par simtu,” – tā par šo 
notikumu nākamajā dienā rakstīja „Ventas 
Balss”.

Dzelzceļš pieminētajiem Ventspils apriņ-
ķa pagastiem un ciemiem nozīmēja ne vien 

ērtu satiksmi ar pilsētu un preču pārvadāju-
mus, bet arī paplašināja infrastruktūru, radot 
jaunas darba vietas un arī iedzīvotāju pul-
cēšanās vietas. Katrā pieturā uzbūvēja sta-
cijas ēku ar biļešu kasēm un uzgaidāmajām 
telpām; atvēra laikrakstu, žurnālu un grā-
matu kioskus un bufetes. Apmēram pusotra 
gada laikā par spīti ierobežotajiem līdzek-
ļiem uzcēla staciju ēkas Mauros, Popē, Rindā, 
Virpē, Lonastē un Ogsilā, iekopa apstādīju-
mus, izveidoja piebrauktuves pajūgiem un 
automašīnām, kā arī gājēju celiņus. 

Lasot par šo rosību un uzņēmīgajiem ļau-
dīm pirms 85 gadiem, ir jābrīnās – kāpēc 
šodien, 21. gadsimtā, atbildīgām amatperso-
nām trūkst iniciatīvas un pienākuma apziņas, 
padarot ērtākas kaut vai starppilsētu satik-
smes autobusu pieturas? Un kā ar Ventspilij 
atņemtajiem pasažieru vilcieniem tai pat 
laikā, kad tepat Latvijā, nemaz nerunājot par 
plašo Eiropu, kuras daļa mēs esam, tūksto-
šiem cilvēku ikdienas dodas ceļā ar vilcie-
niem, jo viņiem tā ērtāk un izdevīgāk? 

L 
īdz tam šaursliežu dzelzceļa līnijas 
jau savienoja Ventspili ar Mazirbi 
un Dundagu, un, protams, jau kopš 
20. gadu sākuma bija atjaunota arī 
„lielā vilciena” satiksme ar Rīgu; 

starp citu, uz Rīgu un no Rīgas ik dienu 
devās divi vilcieni – rītā un vakarā! Mazirbes 
vilciena pienākšana Ventspilī bija saskaņo-
ta ar Rīgas vilciena atiešanu, lai arī jūrmalas 
iedzīvotāji varētu ērti nokļūt galvaspilsētā. 
Diemžēl Mazirbes „bānītis” ar žiglumu lepo-
ties nevarēja – vidējais braukšanas ātrums 
tikai 17,3 km/h, taču dzelzceļa vadība solī-
ja, ka visdrīzākajā laikā braucienu paātrinā-
šot vismaz līdz tempam, kādā pārvietojas 
Liepājas–Rucavas vilcieniņš – 26,2 km/h!

Kā raksta tālaika „Ventas Balss”, dzelzceļa 
satiksme ar Popi, Virpi, Anci un Lonasti ievies-
ta pēc lauku iedzīvotāju neatlaidīga pieprasī-
juma, kam pievienojās arī daudz ventspilnie-
ku. Redzams, tālaika pašvaldības bija krietni 
dzirdīgākas attiecībā uz savu vēlētāju balsīm 
un viņu vēlmēm. Dzelzceļš bija (un ir) kriet-
ni lētāks par autotransportu, tādēļ Ventspils 
dome gadiem ilgi klapatoja Satiksmes minis-
trijā dzelzceļa būvi arī Kuldīgas virzienā, plā-
nojot iedzīvotāju ērtāku nokļūšanu arī Aizputē 
un Liepājā, tomēr pirmās brīvvalsts laikā šim 
projektam pietrūka līdzekļu.

Tātad 1933. gada 1. jūnijs, plkst. 16.00. 
Ventspils dzelzceļa stacijā pulcējas daudz 
ļaužu – pilsētas un apriņķa pašvaldību pār-
stāvji, dzelzceļa administrācija un darbinieki, 
ziņkārīgie un, protams, pirmā reisa pasažie-
ri. Mazbānītis stāv uz trešajām sliedēm. Aiz 

Popes dzelzceļa stacija 20. gs. 30 gados.
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Dodamies 
muzeju naktī

M 
uzeju nakts atzīmēs jau 14.gada-
dienu. Šogad tajā piedalīsies 
rekordliels Latvijas muzeju un 
sabiedriskās dzīves veidotā-
ju skaits – kopumā 204. Aktīvi 

Muzeju naktī piedalīsies kā Ventspils pilsēta, 
tā arī novads. Vieniem tā ir interesanta iespē-
ja ielūkoties muzejos, kurus ikdienā nav sanā-
cis iepazīt, citiem – doties ekskursijā uz nova-
da punktiem vai cilvēkiem no novada viesoties 
mūsu pilsētas muzejos.

Ventspils pilsētas trīs muzeja nami ir gata-
vi šūpuļa tēmu iešūpot gluži atšķirīgi. Livonijas 
ordeņa pils gaidīs apmeklētājus no plkst. 19 līdz 
22, te varēs iepazīt ekspozīciju un trīs muzeja 
izstādes: krājuma izstādi izstāžu zālē “Bīstamie 
sakari. Pasts”, glezniecības plenēra “Agrīnais 
reālisms 2018” darbu izstādi pils galerijās un 
Ilonas Vilkas fotoizstādi. Kapitula zālē būs iespē-
ja noskatīties režisores Kristas Burānes filmu 
“Pasaka par tukšo telpu”. Savukārt no plkst. 22 
pils iekšpagalmā sāks skanēt “Šūpuļdziesmas 
visiem lāčiem”, bet ko jautrāku varēs baudīt 
pils krogā.

Kad pils būs apciemota, tālāk ceļš vedīs uz 
rakstnieka Herberta Dorbes muzeju, kas viesus 
sāks pieņemt tikai no plkst. 22, lai kopīgi satiktu 
un noskatītos Ērgļu ielas kaimiņienes – Dzintras 
Aulmanes pagājušā gadsimta 70.gados vei-
dotās romantiskās animācijas filmas ar Raiņa, 
Aspazijas un Plūdoņa dzeju – “Mākonīts un 
mākonīte”, “Saule un mēness”, “Tracis”, “Sēd 
uz sliekšņa pasaciņa” un citas. Otra iespēja – 
no plkst. 22 viesoties Amatu mājā uz jautro 
Pidžamu ballīti. Atcerieties, kad pēdējoreiz pie-
dalījāties spilvenu kaujās? Dziedājāt karaoki? 
Sapņu ķērāji? To visu varēs darīt Amatu mājā. 
Un tos, kuri ieradīsies pidžamās, gaida pārstei-
guma balvas!

Ja pilsētā negribas uzturēties, var doties 
Muzeju nakti baudīt novadā. Zūrās un Piltenē 
pasākumi notiks jau piektdienas vakarā. Zūru 
ciemā plkst. 18 sāksies Latvijas simtgadei vel-
tīts pasākumu cikls “Šūpulis”: tiks atvērta Vārves 
pagasta stāstu pirmā burtnīca, kas vēstīs par 
notikumiem pagasta ciemos no 1918. līdz 1939. 
gadam: pagastu padomju dibināšanu, brīvī-
bas cīņām, Leču lauksaimniecības skolu, Vārves 
skolu, folkloras vākšanu Cirpstenē, reiz lepno 
Stupkroga namu. Caur lasījumiem iepazīsim 
1919. gadā sarakstīto Akmeņgravas Janča joku 
lugu “Neizdevusies nelaime”.

Piltenes novadpētniecības ekspozīcijas vadī-
tājs Jānis Freimanis uz tikšanos aicina no plkst. 
20. Būs stāstījumi par Latvijas valsts veidošanos, 
diskusija par to, kā tiek svinētas dzimšanas die-
nas, bērnības svētki, kā notiek kāzu svinības, kā 
izpaužas rūpes par ģimeni. Interesentiem būs 
aplūkojami Piltenes tautastērpi, kā arī iespēja 
pārrunāt, cik būtiska ir dzimtas vēstures izzinā-
šana un ciltskoka veidošana.

Jūrkalnē Muzeju nakts pasākums norisināsies 
19. maijā no plkst. 19. Jaunajā Vētru muzejā 
varēs aplūkot nesen atklāto ekspozīciju, klau-
sīties Kurta Vonnegūta romāna “Kaķa šūpu-
lis” lasījumus, klausīties pazīstamā rokmūzi-
kas pētnieka Klāsa Vāveres audioprogrammu 
“Šūpuļdziesmu radio”, atklās mūziķa un māk-
slinieka Edija Dukura izstādi, bet ap pusnakti 
tautas nama zālē uzstāsies mūziķi Igo un Ēriks 
Upenieks ar savu jauno programmu “Sapnis 
ceļā”. 

TESTS

Maijs šogad atnācis ļoti silts, turklāt jau 
šobrīd viss ir izplaucis un smaržīgi zied. Arī 
ceriņi ver savus ziedus un smaržo visapkārt. 
Vēla, silta vasaras vakara pastaiga, baudot 
šo reibinošo ceriņu smaržu, ir neatņemama 
sastāvdaļa gandrīz katram no mums, vai ne? 
Šogad sanācis tā, ka viss smaržīgais plaukša-
nas laiks sakrīt ar kādu kultūras notikumu, 
kuru bauda tieši vēlākās vakara stundās – tā 
ir Muzeju nakts. Varēsiet apvienot nesteidzī-
gu pastaigu ar interesantu muzeju piedā-
vājumu, tā ieraugot it kā pazīstamas vietas 
pilnīgi negaidītā ietērpā.

1. Vai, jūsuprāt, prestižā darbā var iekār-
toties tikai ar pazīšanos?
a) jā;
b) nē.
2. Redzot, ka kāds guvis prāvu vinnestu 
kādā loterijā vai spēlē, vai arī jums rodas 
vēlme piedalīties šādos pasākumos?
a) jā;
b) nē.
3. Vai piekrītat teicienam, ka skaudība ir 
“skumjas par citu cilvēku labklājību”?
a) jā;
b) nē.
4. Vai jums sabojājas garastāvoklis, kad, 
ierodoties kāda sabiedriskā pasākumā 
vai viesos, redzat, ka kāds ģērbies daudz 
labāk par jums?
a) jā;
b) nē.
5. Vai jūs nomāc tas, ka draugu bērni 
mācās labāk par jūsējiem?
a) jā;
b) nē.
6. Vai jums ir vienalga, cik lielu algu 
saņem jūsu draugi un paziņas?
a) jā;
b) nē.
7. Vai jums ir paradums savu otro pusī-
ti salīdzināt ar drauga (draudzenes) otro 
pusīti?
a) jā;
b) nē.
8. Vai jums mēdz būt sajūta, ka salīdzi-
nājumā ar draugiem un paziņām  esat 
neveiksmīgs cilvēks?
a) jā;
b) nē.
9. Vai piekrītat viedoklim, ka mūsdienās 
tikai ar intelektu un darba mīlestību vien 
ir par maz, lai kļūtu ļoti bagāts cilvēks?
a) jā;
b) nē.
10. Ja kāds no jūsu draugiem atvaļināju-
mā dodas ārzemju braucienā, vai jums 
gribas darīt to pašu?
a) jā;
b) nē.
11. Vai jūsos izraisa kādas negatīvas emo-
cijas tas, ka draugs nopircis ļoti dārgu auto?
a) jā;
b) nē.
12. Vai vienmēr no sirds priecājaties par 
draugu veiksmēm?
a) jā;
b) nē.

Vai esat skaudīgs?
Kāds gudrais teicis: “Nav lielāka netikuma, kas tik ļoti kaitētu cilvēku labklājībai, kā skaudība, jo tie, kas inficējušies ar 
skaudību, ne tikai sarūgtina paši sevi, bet aizēno prieku arī citiem.” Skaudība kā tārps sagrauž cilvēku no iekšienes un at-
ņem tik daudz spēka, ka reizēm tā vairs nekam citam nepietiek. Pārbaudiet, vai šī īpašība nepiemīt arī jums.

13. Ja pamanāt, ka draugam (draudzenei) 
ir kāda oriģināla lietiņa, vai rodas vēlēša-
nās iegādāties tādu arī sev?
a) jā;
b) nē.
14. Vai jums kādreiz nācies domāt par 
to, ka esat daudz vairāk pelnījis paaug-
stinājumu amatā nekā cilvēks, kurš to 

Saskaitiet iegūtos punktus! Par katru apstiprinošu atbildi (jā) ieskaitiet sev 
2 punktus, par noraidošu atbildi (nē) – 0 punktu.

NO 0 LĪDZ 10 PUNKTIEM. Skaudība jums nepiemīt. Jūs esat apguvis ļoti vienkāršu 
patiesību: ja negribi sagādāt sev ciešanas, neesi skaudīgs. Jūs priecājaties par dzīvi, 
izbaudot to, kas jums ir, un neskumstot par to, kā nav.

NO 12 LĪDZ 20 PUNKTIEM. Nav pamata apgalvot, ka šī rakstura īpašība jums nepie-
mīt. Izjūtot skaudību, jūs to lielākoties mēdzat saukt par balto, taču sauc skaudību, 
kā gribi, tā tomēr ir skaudība. Ezops ir teicis: “Ja kādam veicas vairāk nekā jums, 
neskaudiet, bet priecājieties kopā ar viņu, un tad viņa veiksme būs arī jūsējā.” Jums 
jāiemācās citu cilvēku veiksmi uztvert kā stimulu arī pašam censties savu dzīvi pada-
rīt labāku.

NO 22 LĪDZ 30 PUNKTIEM. Diemžēl jāatzīst, ka esat skauģis. Ticiet, nav vērts tērēt 
savu dārgo laiku, enerģiju un veselību šai tukšajai, neko labu nenesošajai nodarbei, 
jo, kā vēsta sena gudrība: “Skaudība nezina, kas ir svētki, tās liesma ir ļauna un spēj 
visu sadedzināt līdz pamatiem.” Pārstājiet apskaust citus, pievērsieties sev.

saņēmis?
a) jā;
b) nē.
15. Vai piekrītat apgalvojumam, ka 
“neapskaužams ir tā cilvēka liktenis, 
kuru neviens neapskauž”?
a) jā;
b) nē.
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A U N S
Neļauj vaļu emocijām, bet racionāli un pamatoti izskaidro 
savu ieceri vai pozīciju. Loģiski argumenti palīdzēs izvairī-

ties no strīdiem ar kolēģiem vai mājiniekiem. Privātā dzīve paliks 
otrajā plānā, taču kādam sirdslietas var sasaistīties ar ārzemju tēmu. 
Uzmanies no avantūrām un esi apdomīgs.

V Ē R S I S
Vajadzētu uzticēties iekšējām sajūtām. Būs laba izprat-
ne par norisēm un cilvēku rīcības motīviem. Pārdomās 

dzims noderīgas idejas, taču pārlieka gremdēšanās apcerēs var 
noskaņot uz pesimistiskas nots. Brīvdienās izej sabiedrībā, apmeklē 
pasākumus, satiecies ar draugiem.

D V Ī Ņ I
Brīvdienās labs laiks mājas darbiem vai ģimenes „tusi-
ņam”. Ar labestību atvērsi durvis uz cilvēku sirdīm un 

jaunajā nedēļā sekmīgi nokārtosi dažādus lietišķos jautājumus. 
Piemērots brīdis, lai iemācītos ko jaunu. Vari doties ekskursijā vai 
izbraucienā ar izzinošu un izglītojošu programmu. 

V Ē Z I S
Sekmīgs laiks ceļojumam vai komandējumam, bet darbā 
vai biznesā nemierīgs periods – apstākļi var mainīties, un 

jābūt spējīgam reaģēt visdažādākajās situācijās. Ja kaut kas nevirzās 
uz priekšu, tad atliec uz vēlāku laiku, nevis kā Donhikots turpini cīnī-
ties ar vējdzirnavām.

L A U V A
Profesionālā izaugsme un karjeras veidošana ieņems 
būtisku vietu. Ir iespējas izvirzīties un gūt panākumus. 

Tiesa, mājas pienākumu no tā mazāk nekļūs. Iespējams, nāk-
sies palīdzēt kādam no ģimenes ar padomu vai praktisku atbalstu. 
Interese par dzimtas saknēm un likteņceļiem.

J A U N A V A
Svarīgi saglabāt mieru jebkurā dzīves situācijā. Brīvdienās 
parūpējies par savējiem un apciemo vecākās paaudzes 

radiniekus. Darbā neuzņemies pārāk daudz, bet vairāk pievērsies 
attiecībām ar mīļoto cilvēku, tikai neapspried sirdslietas ar citiem un 
neļauj iejaukties cilvēkiem no malas.

S V A R I
Brīvdienās rosīsies saimniecībā, gādāsi par savējiem un 
uzņemsi viesus. Samēra laba situācija veidosies finanšu 

jomā. Ja ir brīvi līdzekļi, vari iegādāties kādu lielāku pirkumu mājām. 
Darbs prasīs iedvesmu, bet tev prātā allaž kādas idejas, un tās tiks 
novērtētas. Labi darbosies intuīcija.

S K O R P I O N S
Ja gatavojies uzsākt kādu jaunu projektu vai plāno pārmai-
ņas mājas saimniecībā, visu pārdomā un izskaitļo. It īpaši 

no finansiālā aspekta. Šobrīd naudas lietās jābūt apdomīgam. Toties 
attiecību jomā dzīve dāvās romantiskus brīžus, izbaudi tos un ļaujies 
pavasarīgam plūdumam.

S T R Ē L N I E K S
Personības attīstības un jaunu kontaktu laiks. Būsi uz 
garīgā pacēluma viļņa, un ir labas iespējas izvirzīties 

darbā. Panākumi gan nebūs viegli, zināmas pūles un darba apjomu 
vajadzēs ieguldīt, taču, kā saka: „Sūrs darbs, saldi augļi!” Brīvdienās 
mierīgi atpūties un velti laiku savējiem.

 
M E Ž Ā Z I S
Uzkrātā pieredze ļaus kļūt par autoritāti citiem. Tavā vie-
doklī cilvēki ieklausīsies un to respektēs, arī enerģijas tev 

netrūks. Prāts atvērts jaunām zinībām, apgūsti kaut ko vēl nezināmu. 
Privātajā dzīvē jāgādā par saticību. Bet ja šobrīd esi brīvs, tad pret 
jaunu iepazīšanos izturies vērtējoši.

Ū D E N S V Ī R S
Brīvdienās sarīko ballīti radiniekiem un tuviem draugiem. 
Sirsnīgas sarunas un pozitīvas emocijas. Darba dzīve solās 

būt nemierīga. Var nākt kādas pārmaiņas, bet uztver tās mierīgi, it 
īpaši tad, ja nevari neko ietekmēt. Iespējamas interesantas idejas 
par peļņu. Neatdod tās citiem tāpat vien.

Z I V I S
Diezgan emocionāli uztversi norises, tāpēc vajadzētu 
turēties tālāk no strīdus situācijām, tajā pat laikā izcelsies 

ar viedumu un zināsi padomu visdažādākajās situācijās. Piemērots 
brīdis, lai papildinātu profesionālās iemaņas, pieteiktos kursos vai 
dotos komandējumā. Vari plānot atvaļinājuma ceļojumu.
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MEDIJU ZIŅA. Pērn piektdaļa Latvijas iedzīvotāju vecumā no 16 gadiem norādīja, ka pēdējo 12 mēnešu 
laikā ne reizi nav apmeklējuši ģimenes ārstu, gandrīz puse – ārstu-speciālistu (48,7%) un zobārstu (48,9%), 
liecina Centrālās statistikas pārvaldes (CSP) dati. Pagājušajā gadā 86,3% sieviešu vismaz vienreiz ir de-
vušās vizītē pie ģimenes ārsta un 57,3% – pie ārsta-speciālista, kas ir attiecīgi par 14,3% un 13,6% vairāk 
nekā vīrieši.

Kāda Ventspils daktere, viesojoties “Ventspilnieks.lv” redakcijā un stāstot par savas ģimenes ārstes profesijas nian-
sēm mūspusē, bija ļoti skarba – mūsu vīriešiem sava veselība ir tur, kas parasti tiek apzīmēts ar vārdu, ar kādu apzī-
mē ķermeņa daļu, kura mugurpusē sākas tūlīt zem jostas vietas. Jo īsti veči ne tikai neraud, bet arī pie ārsta neiet. 
Ārsti esot domāti vārguļiem. Mūsu dakteres secinājumus apstiprina arī oficiālā statistika un, kā visiem labi zināms, 
arī mirstības rādītāji – ne velti īstajiem večiem vidējais dzīves ilgums ievērojami mazāks nekā vārgajām sievietēm.

Tautas ticējums: Ja zeķes tiek žāvētas 
uz radiatora, rīt būs svarīga diena,  
ja zeķes tiek žāvētas ar fēnu, 
svarīga diena ir šodien...

Puisis un meitene iepazīstas inter-
netā un nolemj satikties. Satikšanās 
neizdodas. Abi sēž restorānā, gar-
laikojas, nav, par ko parunāt. Puisis 
uz brīdi iziet un pēc tam atgrie-
žas ar skumju sejas izteiksmi:
– Zini, man jādodas prom, 
jo mājās notikusi liela nelai-
me! Vectēvs nomiris!
– Paldies Dievam! Citādi jau 
grasījās mirt manējais!

- Cik daudz tev būtu vajadzīgs, lai 
iemācītos lidot? 
- Īsti nezinu, septiņas vai astoņas. 
- Nedēļas? 
- Lidmašīnas.

Jūrniekam ir labi, ostā viņu gaida 
meitene! 
Tālbraucējam arī ir labi, meitene viņu 
gaida benzīntankā! 
Arī pilotam labi, meitene viņu gaida 
lidostā! 
Un tikai meitenei ir slik-
ti: te uz ostu, te uz benzīntan-
ku, te uz lidostu jāskrien...

Sieviete lūdzas uz debesīm: 
- Dievs, dod man skaistumu un stul-
bumu! 
Dievs atver debesis un prasa: 
- Sieviete, priekš kam tev skaistums? 
- Lai vīriešiem patiktu! 
- Bet priekš kam tev stulbums? 
- Lai man vīrieši patiktu!

- Mana sieva katru dienu iet uz 
krogu! 
- Aizliedz viņai to darīt! 
- Bet kas tad mani mājās vedīs?!

Pacients:  
- Dakter, man sāp kakls.  

Ārsts:  
- Pieejiet pie loga un parādiet mēli.  
- Kāpēc? Man no tā kļūs labāk?  
- Nemaz. Vienkārši man ļoti 
nepatīk mani kaimiņi.

Pārtikas veikalā: 
- Kas tās par vistām? Vieni vienīgi 
kauli un āda! 
- Ko lai dara, tagad tāda 
mode - visi tievē.

- Es mīlu jūsu meitu. Es nevaru bez 
viņas dzīvot! 
- Tad ko jūs darāt šeit, manā kabi-
netā? Apbedīšanas birojs atro-
das trīs kvartālus tālāk!

Vīrs Nīlā makšķerē, šausmīgs kar-
stums, tveice. 
Pēkšņi blakus iznirst krokodils 
- Karsti? 
- Jā.. 
- Tveicīgi? 
- Ļoti... 
Krokodils (ar cerībām): 
- Varbūt izpeldēsies?

Satiekas divi mūziķi. Pirmais jautā: 
– Kā iet? 
– Jaunu disku tikko izlaidu. 
– O, apsveicu, vai pārdevi ar? 
– Jā, dzīvokli un mašīnu.

Samaksāju nodokļus un 
tagad guļu mierīgi. Uz soli-
ņiem, kāpņu telpās, stacijā…

Restorāna apmeklētājs dusmī-
gi sauc viesmīli: – Oficiant, man 
zupā ir muša! Ko tas nozīmē? 
Viesmīlis: – Atvainojiet, bet es 
nesu ēdienus, nevis nodar-
bojos ar zīmju tulkošanu!

– Man ir pats romantiskākais vīrs 
uz zemes! Iedomājieties, viņš pat 
sāka raudāt, ieraugot, ka es uz 
viņa mašīnas ieskrāpēju sirsniņu!

Jautājums: Kurš radījums diennakts 
laikā maina savu svaru no 300 kilo-
gramiem līdz pat 30 gramiem? 
Atbilde: Vīrs. 
Jautājums: Kāpēc? 
Atbilde: Agrs rīts. Sieva sauc vīram: 
„Celies, begemot!” 
Pusdienas laiks. Sieva atnes vīram 
zupas šķīvi, uzmet uz galda un 
noburkšķ: ”Rij, suns tāds!” 
Vakars. Sieva taisās uz gultu un aicina 
vīru: „Manu pelēn, nāc pie manis!”

Ceļu policists strostē autovadītāju: – 
Nu kā tad tā? Pārsniedzāt pieļauja-
mo ātrumu divkārt, neatļauti pārkār-
tojāties! Es vēl saprotu “Mercedess” 
– bet jūs! Jūs! Tramvaja vadītājs!!!

Pa mežu staigā pavecāka kundze ar 
bisi un jauns vīrietis. 
Kundze jaunajam vīrietim: “Jaunais 
cilvēk, jūs gribējāt mani izvarot?!” 
Vīrietis: “Ko jūs, nē, kas jums nāk 
prātā!” 
Kundze pavērsdama iero-
ci pret viņu: “....bet nāksies!”

Sieviete ārstam: man nav bērnu.  
Ārsts: Varbūt tas jums ir iedzimts? 
Vai jūsu mātei bija bērni?

Sarunājas divas draudzenes:
- Iedomājies, vakar pie mums 
atnāca viesi un vīrs sāka stās-
tīt rupju anekdoti! Protams, 
izmetu viņu ārā pa durvīm.
- Pareizi izdarīji! 
- Jā, un, lai noklausītos anekdotes 
beigas, visi viesi aizskrēja viņam līdzi!

Kas ir kalorijas? 
Tie ir tādi mazi zvēreļi, kas atnāk 
pa naktīm un samazina drēbes.

- Ar ko programmētājs atšķiras no 
politiķa? 
- Programmētājam maksā par 
programmām, kas strādā.



ОВЕН
Не давайте волю эмоциям, рационально и обоснованно поясняйте 
свою позицию. Логические аргументы помогут вам избежать ссор 

с коллегами и домашними. Личная жизнь отойдет на второй план, однако у 
кого-то из представителей знака дела сердечные могут оказаться связаны с 
зарубежной темой. Остерегайтесь авантюр и ведите себя разумно. 

ТЕЛЕЦ
Нужно довериться внутренним ощущениям. Вам удастся хоро-
шо ориентироваться в происходящих событиях и поступках 

людей. Размышления наведут вас на полезные идеи, однако не стоит слиш-
ком погружаться в воспоминания, это может настроить на пессимистический 
лад. В выходные стоит выйти в общество, посетить мероприятия, встретить-
ся с друзьями. 

БЛИЗНЕЦЫ
B выходные – подходящее время для домашних дел или семей-
ных посиделок. Ваша доброта станет ключиком к людским серд-

цам, на новой неделе удастся успешно разрешить некоторые деловые 
вопросы. Подходящий момент, чтобы обучиться чему-нибудь новому. Можете 
отправиться на познавательную экскурсию или в поездку.  

РАК
Подходящее время для путешествий или командировок, но на 
работе и в бизнесе неспокойный период – обстоятельства могут 

измениться, и вы должны быть готовы реагировать в самых разных ситуа-
циях. Если что-либо не движется вперед, то отложите этот вопрос на более 
позднее время, не стоит сражаться с ветряными мельницами. 

ЛЕВ
Профессиональный рост и карьера будут играть существенную 
роль. Представится возможность выдвинуться вперед и добить-

ся ряда достижений. Правда, домашних обязанностей от этого меньше не 
станет. Возможно, придется помочь кому-то из членов семьи советом или 
оказать практическую поддержку. Захочется проявить интерес к семейным 
корням. 

ДЕВА
Важно сохранять спокойствие в любой жизненной ситуации. B 
выходные позаботьтесь о близких, навестите пожилых родственни-

ков. На работе не берите на себя слишком много, уделите больше внимания 
отношениям с любимым человеком, только не обсуждайте свои сердечные 
дела с посторонними. 

ВЕСЫ
B выходные вы будете заниматься хозяйством, заботиться о своей 
семье и принимать гостей. Сравнительно хорошая ситуация сло-

жится в финансовой сфере. Если у вас есть свободные средства, можете 
сделать крупную покупку для дома. Работа потребует вдохновения, а у вас 
всегда есть интересные идеи, начальство это оценит. Хорошо будет действо-
вать интуиция. 

СКОРПИОН
Если вы готовитесь начать какой-либо новый проект или плани-
руете изменения в домашнем хозяйстве, следует все хорошенько 

продумать и рассчитать. Особенно с финансовой точки зрения. Сейчас тре-
буется осторожность в денежных вопросах. Зато в сфере отношений жизнь 
подарит вам романтические моменты, насладитесь ими, плывите по весен-
нему течению. 

СТРЕЛЕЦ
Период личностного роста и новых контактов. Вас ожидает 
душевный подъем, представится хорошая возможность выде-

литься на работе. Придется нелегко и известные усилия потребуется 
приложить, но, как говорится, без труда не вытащишь и рыбку из пруда, 
а результат вас порадует. В выходные спокойно отдохните и посвятите 
время семье. 

 
КОЗЕРОГ
Накопленный опыт позволит вам стать авторитетом для других. К 
вашему мнению будут прислушиваться. Вы полны энергии, разум 

открыт для знаний, стоит освоить что-нибудь новое. В личной жизни поза-
ботьтесь о взаимопонимании. Если же вы сейчас свободны, то к новым зна-
комствам стоит отнестись критически. 

ВОДОЛЕЙ
B выходные устройте вечеринку для родни или близких друзей. 
Вас ожидают задушевные разговоры и положительные эмоции. 

Рабочие будни обещают быть беспокойными. Могут произойти какие-либо 
перемены, но следует воспринимать их спокойно, особенно если вы ни на что 
не можете повлиять. Возможно, вас посетят интересные идеи относительно 
заработка. Не отдавайте их другим просто так. 

РЫБЫ
Вы достаточно эмоционально будете воспринимать происходя-
щее, поэтому лучше держитесь подальше от конфликтных ситу-

аций. В то же время вы выделитесь своей мудростью, сможете дать совет в 
любой ситуации. Подходящее время, чтобы пополнить профессиональные 
знания, записаться на курсы или отправиться в командировку. Можете пла-
нировать путешествие на время отпуска. 
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Гуна Карклиня, 
сертифицированный 
астролог 

НОВОСТЬ МАСС-МЕДИА. В прошлом году пятая часть жителей Латвии в возрасте от 16 лет указали, что в 
течение последних 12 месяцев ни разу не посещали семейного врача, почти половина – врача-специалиста 
(48,7%) и зубного врача (48,9%), свидетельствуют данные Центрального статистического управления.  В про-
шлом году 86,3% женщин по меньшей мере один раз посещали семейного врача и 57,3% – врача-специалиста, 
что соответственно на 14,3% и 13,6% больше, чем мужчины.

Одна семейный врач, побывавшая в редакции газеты “Ventspilnieks.lv” и рассказавшая о нюансах профессии 
семейного врача в нашей стороне, была очень сурова в своих суждениях -  у наших мужчин их здоровье в той части 
тела, которая обычно обозначается словом, которым также именуется задняя часть тела, начинающаяся сразу же 
за поясом.  Потому что настоящие мужчины не плачут, но и к врачам не ходят.   Врачи нужны немощным. Выводы 
нашего доктора подтверждает также официальная статистика и, как хорошо всем известно, также показатели смерт-
ности – не зря средний возраст у настоящих мужчин значительно ниже, чем у немощных женщин. 
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- Чем отличается молодой холостяк от старого?  
- Молодой холостяк наводит порядок дома, 
чтобы пригласить даму, старый же пригла-
шает даму, чтобы она навела порядок.

Когда Яша Рабинович понял, что ничего не выи-
грает в «Как стать миллионером», он восполь-
зовался опцией «Звонок другу» и хотя бы бес-
платно узнал, как дела у Додика из Сиднея!

Водка «ПОКЕМОНОВКА»! Ловите поке-
монов без смартфонов!

Записалась к психотерапевту, потом реши-
ла, что нужны меры посерьезнее, отмени-
ла запись и записалась в парикмахерскую.

- Что ты делал в банке? 
- Я закрыл там свой счёт, снял деньги. Все 152 долла-
ра. 
- 152 доллара? Зачем? Мы же в четверг там «возьмём» 
18 миллионов! 
- Знаю. Я просто не хочу свои 152 дол-
лара делить на всех.

В 20 лет хочется девушку поопытнее, лет 30, 
в 40 лет хочется девушку помоложе, лет 20, 
а в 60 – хочется девушку и моло-
дую и опытную – лет 40...

- Дорогой! Tы скоро будешь папой! 
- Папой?! Как так? Я даже не католик!

– Чё хмурый такой? 
– Да гороскоп херовый… «Водолей может узнать об 
измене близкого человека». 
– Ты разве водолей? 
– Жена водолейка…

- У профессионального консультанта обязательно 
должны быть борода, пузо и геморрой. 
- Зачем? 
- Борода и пузо помогут выглядеть внуши-
тельно, а геморрой – обеспокоенно.

Псих: 
- Я колокол, бом, бом, бом! 
Врач: 
- Принимайте вот эти таблетки. 
Через неделю врач спрашивает: 
- Как вам мое лекарство? 
- Теперь мне лучше, я маленький коло-
кольчик, динь, динь, динь!

Ой, девчонки, я пупок проколола в пяти местах! 

- Класс, трусы можешь не носить, про-
сто вставь колечки и повесь занавеску!

- Пора потихоньку запасаться едой на черный день 
- Хватит называть ночь черным днем!

Учит папа-вампир сына-вампира кровь пить. 
- Сынок, вот втыкаешь ты клыки и сосешь, но всю 
кровь не высасывай. 
- Папа, почему? Я хочу всю кровь выпить. 
- Сынок, мы же вампиры, а не налоговые инспекторы.

Интимная обстановка. Парень – девушке: 
- Только спину не царапай. 
- Почему? 
- А что я потом своему коту скажу?

Владелец строительной фирмы разговаривает с мэром: 
- В моей фирме случайно есть лишний «Мерседес». 
Мы бы могли его вам подарить. 
- Нет, что вы, я не могу принимать такие дорогие подар-
ки. 
- Ну, тогда мы можем вам его продать за сто евро. 
- В таком случае я куплю два!

Учительница в классе после объяснения урока спра-
шивает: 
- Я объяснила вам, что обозначает слово – ответствен-
ность. Кто может привести пример из жизни? 
Руку в классе поднял только Вовочка. 
После некоторого сомнения учительница позволила 
ему привести такой пример. 
Вовочка поднялся и говорит: 
- Вот на моих брюках оборваны все пуговицы, кроме 
одной. Вот она и несет сейчас всю ответственность!

- Привет, детка! Хочешь самого богатого и успешного 
парня? 
- Нет! 
- Тогда я тот, кто тебе нужен!

Лучший подарок к золотой свадьбе – сцена ревности!

Отец сыну: – Мы тут с твоей девушкой решили, что 
будет лучше, если она станет твоей мачехой.

Кажется, безопасность полётов – это миф. Вы 
когда-нибудь видели старую стюардессу?

- А до свадьбы говорил, что готов умереть ради меня. 
- Ну ладно, давай сюда твои котлеты.

Жена ругает мужа: 
- До каких пор ты будешь шляться по бабам?! У 
нас уже трое детей и ещё ни одного от тебя!

АНЕКДОТЫ
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«SPARS» одержал победу 
в чемпионате Латвии 
Баскетболисты вентспилсской спор-
тивной школы «Spars» U-17 под руко-
водством тренера Матиса Граудиньша 
одержали победу в Латвийской моло-
дежной лиге. В финальном турни-
ре вентспилчане в четвертьфинале 
со счетом 102:43 обыграли Салдус, 
в полуфинале со счетом 94:61 – 
Рижскую школу баскетбола, а в фина-
ле одержали победу над командой 
рижского дома спорта «Даугава» – 
81:63. В финальном турнире титул 
лучшего игрока получил Кристапс 
Килпс. 

Вентспилсская средняя 
школа N 3 получила бронзу 
в школьном чемпионате
Команда Вентспилсской сред-
ней школы N 3 завоевала серебря-
ные медали в финальном турнире 
Латвийского школьного чемпионата в 
группе 6–7-х классов. В финале юные 
вентспилчане уступили Рижской сред-
ней школе Ханзас. Вентспилсская 
государственная 1-я гимназия в груп-
пе 8–9-х классов проиграла как в 
полуфинале Резекненской 6-й сред-
ней школе, так и в игре за бронзовые 
медали Валмиерской государствен-
ной гимназии. 

Дома – победа, в гостях – 
поражение 
Хоккейный клуб «Вента–2002» одер-
жал победу в борьбе за бронзовые 
медали в первой игре чемпионата 
Латвии U-18 у себя дома против ХШ 
«Рига–2002» со счетом 4:3, по ходу 
встречи отыгравшись с 1:3. В ответ-
ной игре, которая прошла в Риге, 
команда потерпела поражение – 2:7.

У Ильина – серебро 
на бельгийском этапе 
«Euro Tour» 
Сильнейший латвийский гребец 
stand up (SUP), вентспилчанин Арвис 
Ильинс завоевал 2-е место на бель-
гийском этапе крупнейшего европей-
ского сериала по гребле «Euro Tour» – 
и это первое такое большое достиже-
ние в карьере спортсмена. На дистан-
ции в 12 км вентспилчанин был одним 
из самых активных, однако на фини-
ше уступил победителю из Германии. 
В прошлом году А. Ильинс завоевал 
6-е место в чемпионате мира. 

Из-за сотрясения мозга 
чемпионат для спортсмена 
завершился 
Для воспитанника вентспилсской хок-
кейной школы «Вента–2002» – защит-
ника Увиса Балинскиса чемпионат 
мира в Дании завершился раньше, 
чем планировалось. Один из основ-
ных защитников латвийской хоккей-
ной сборной в игре против Германии 
получил сотрясение мозга. Он не мог 
завершить игру и оставил поле. В чем-
пионате на счету У. Балинскиса одна 
шайба и результативная передача. 

В первых соревнованиях 
чемпионата – бронза 
В начальных соревнованиях первого 
чемпионата Латвии среди электро-
картингов в Кандаве 3-е место занял 
спортсмен, представляющий команду 
Вентспилсского техникума, – Томас 
Гринталс. Всего в чемпионате будет 
шесть этапов.

КОРОТКО О СПОРТЕ
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Не без трудностей, и тем не менее, вентспилсский клуб на этой неделе достиг финала 
Латвийской баскетбольной лиги. В полуфинальной серии БК «Вентспилс» со счетом 3-1 
выиграл у огрского клуба, в 18-й раз за историю существования клуба достигнув фина-
ла чемпионата Латвии. Для того чтобы вернуть себе чемпионский титул, команда должна 
будет встретиться с нынешним чемпионом – «ВЭФ Рига». 

БK «Вентспилс» в 18-й раз дошел до финала ЛБЛ

П осле первых двух игр серии в 
дуэли между вентспилчанами и 
огрскими спортсменами – ничья 
1-1. В третьей игре серии вент-
спилсская команда на своей 

площадке одержала победу со счетом 105:93. 
Пусть менее уверенная, но все же победа. 
Беспокойство вызывает то обстоятельство, 
что четвертая игра снова состоится в Огре. 
У себя дома вентспилсская команда очень 

успешно играла на протяжении всего сезона, 
однако огрские спортсмены были сложным 
соперником и в регулярном сезоне. Именно 
от этого соперника вентспилчане потерпели 
первое поражение в регулярном чемпиона-
те, прервав длинную серию побед. В полуфи-
нале ЛБЛ в первой домашней игре огрская 
команда продемонстрировала сильную игру в 
защите, и это стало причиной успеха, особен-
но в борьбе под щитом. 

На этот раз огрским спортсменам уже 
не так хорошо удавалась реализация бро-
сков, особенно трешек, да и темп игры стал 
более медленным. Это было более выгодно 
для вентспилчан, которые во второй части 
игры понемногу стали набирать преимуще-

ство. Хорошее основание для победы было 
заложено в начале последней четверти, 
когда гости получили преимущество в 17 
очков (76:59). Правда, гости не сдались и 
до конца игры даже возобновили интригу, 
однако Вентспилсу удалось удержать побе-
ду – 81:79. 

Поэтому в финале – опять классика: БК 
«Вентспилс» против «ВЭФ Рига». Команды 
встретятся в финале в седьмой раз за послед-
ние восемь лет. В настоящий момент лучший 
баланс у рижан – 5:1. БК «Вентспилс» уже в 
18-й раз будет играть в финале чемпионата 
Латвии, что является абсолютным рекордом 
чемпионата, который, вероятно, превзойти 
удастся не скоро. 

К сожалению, под этим заголовком скры-
вается не актуальная информация, которой 
обрадовались бы жители, а повествование 
о том, что произошло 85 лет назад, – откры-
тии новой узкоколейной железнодорожной 
линии Вентспилс–Попе–Вирпе 1 июня 1933. 

Открыта новая пассажирская 
железнодорожная линия! 

До этого узкоколейные железнодорожные 
линии уже соединяли Вентспилс с Мазирбе и 
Дундагой, и, конечно, уже с начала 20-х годов 
было восстановлено «большое сообщение» 
с Ригой – ходили поезда; к слову сказать, в 
Ригу и из Риги ежедневно отправлялись два 
поезда – утром и вечером! Прибытие поез-
да из Мазирбе в Вентспилс было согласо-
вано со временем отправки рижского поез-
да, чтобы и жители взморья могли попасть 
в столицу. К сожалению, мазирбенский паро-
возик (банитис) не мог гордиться особенной 
скоростью – она составляла в среднем всего 
17,3 км/час, однако руководство железной 
дороги обещало, что в ближайшее время она 
будет увеличена, по крайней мере, до темпа, 
в котором передвигается поезд Лиепая–
Руцава – 26,2 км/час!

Kак пишет «Ventas Balss» того време-
ни, железнодорожное сообщение с Попе, 
Вирпе, Анце и Лонасте введено по настоя-
тельным просьбам сельских жителей, к кото-
рым присоединились и многие венстпил-
чане. Очевидно, что самоуправления того 
времени значительно больше прислушива-
лись к голосам своих избирателей и их 
желаниям. Железная дорога была (и есть) 
значительно дешевле, чем автотранспорт, 
поэтому Вентспилсская дума годами хло-
потала в Министерстве сообщения о стро-
ительстве железной дороги в направлении 
Кулдиги, планируя, как обеспечить жителям 
возможность как можно удобнее добрать-
ся в Айзпуте и Лиепаю, но во время Первой 
Республики на этот проект не хватило 
средств. 

Итак, 1 июня 1933 года, 16:00. На 
Вентспилсской железнодорожной станции 
много народу – представители городского и 
уездного самоуправлений, администрация и 
работники железной дороги, любопытные и, 
конечно, пассажиры первого рейса. Банитис 
стоит на третьем пути. К выкрашенному 
зеленой краской локомотиву, труба которо-
го выпускает кольца пара в голубое летнее 
небо, прицеплены два пассажирских ваго-
на, в которых заняло места железнодорож-
ное начальство, один товарный вагон и 12 
открытых полувагонов для перевозки дров 
и древесных материалов. Когда пассажиры 
спешат занять свои места, оказывается, что 

желающих прокатиться намного больше, чем 
ожидалось, поэтому к поезду спешно цепля-
ют третий пассажирский вагон. Начинает 
пыхтеть паровой котел, раздается свисток 
дежурного, и банитис с достоинством наби-
рает ход. 

«Поезд на всех станциях встречали пасса-
жиры и любопытные. Самое большое число 
пассажиров – на станции Попе. А боль-
ше всех паровозиком восхищались жители 
Анце, которые возле станции Вирпе устро-
или украшенные зеленью почетные ворота, 
и подошедший поезд оркестр встретил мар-
шем. Здесь встречающих было более ста», 
– так на следующий день писали в «Ventas 
Balss».

Железная дорога для упо-
мянутых волостей и сел 
Вентспилсского уезда озна-
чала не только удобное сооб-
щение с городом и перевоз-
ку товаров, но и расширя-
ла инфраструктуру, созда-
вая новые рабочие места, а 
также места, где собирались 
жители. На каждой останов-
ке была построена станция 
с билетными кассами и зала-
ми ожидания; открылись кио-
ски, где продавались газеты, 
журналы и книги, появились 
буфеты. Приблизительно в 
течение полутора лет назло 
ограниченным средствам 
построили здания станции в 
Маури, Попе, Ринде, Вирпе, 
Лонасте и Огсиле, украсили 
их зелеными насаждениями, 

устроили подъезды для конных упряжек и 
автомашин, а также пешеходные дорожки. 

Когда читаешь об этих предприимчивых 
людях, которые жили 85 лет назад, оста-
ется лишь удивляться – почему сегодня, в 
21-м веке, ответственным лицам не хвата-
ет инициативности и чувства ответственно-
сти, чтобы сделать более удобными хотя бы 
остановки междугородних автобусов? И что 
говорить об отнятых у Вентспилса пассажир-
ских поездах в то время, когда в Латвии, уже 
не говоря о Европе, частью которой мы явля-
емся, тысячи людей ежедневно отправляют-
ся в путь на поездах, потому что так им удоб-
нее и выгоднее? 

Попеская железнодорожная станция в 30-е гг. ХХ века.
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Посещаем 
мероприятия 
«Ночи музеев»
В этом году май выдался очень теплым, все 
кругом расцвело и благоухает. Распустилась 
сирень, которая наполняет своим волшеб-
ным ароматом все вокруг. Поздняя прогулка 
теплым летним вечером, когда мы наслажда-
емся этим пьянящим запахом, стала обяза-
тельным ритуалом почти у каждого из нас, не 
так ли? В этом году время цветения совпадает 
с мероприятиями именно в поздние вечерние 
часы – это «Ночь музеев», когда можно объ-
единить неспешную прогулку с интересными 
предложениями музеев, облачив известные 
места в совершенно неожиданные наряды. 

ТЕСТ

«Ночь музеев» будет проходить 
уже в 14-й раз. В этом году 
в акции будет участвовать 
рекордно большое число музе-
ев и организаций общественной 

жизни Латвии – всего 204. В мероприятиях «Ночи 
музеев» примет активное участие как Вентспилс, 
так и Вентспилсский край. Это прекрасная воз-
можность заглянуть в музеи, которые ранее не 
удалось посетить, отправиться на экскурсию по 
краю, а также гостям – погостить в музеях наше-
го города. 

Три вентспилсских музея подготовились рас-
крыть тему колыбели совершенно по-разному. 
Замок Ливонского ордена будет ждать посе-
тителей с 19:00 до 22:00 и предложит осмо-
треть постоянную экспозицию и три выставки: 
«Опасные связи. Почта» (материалы из фон-
дов музея), работы художественного пленэра 
«Ранний реализм 2018» в галереях замка и 
фотовыставку Илоны Вилки. В зале капитула 
будет возможность посмотреть фильм режиссе-
ра Кристы Буране «Сказка о пустом простран-
стве». С 22:00 во дворе замка начнет звучать 
программа «Колыбельные для всех медведей», а 
чем-то повеселее можно будет побаловать себя 
в баре замка. 

Посетив замок, можно будет отправиться в 
Дом-музей писателя Герберта Дорбе, который 
начнет принимать гостей только с 22:00, чтобы 
посмотреть романтичные анимационные филь-
мы Дзинтры Аулмане, снятые в 70-е годы про-
шлого столетия, в основу которых положены 
стихотворения Райниса, Аспазии и Плудониса. 
Вторая возможность – с 22:00 отправиться в 
Дом ремесел и посетить «пижамную вечерин-
ку». Помните, когда вы в последний раз дрались 
подушками? Пели караоке? А что вы скажете о 
ловцах снов? Все это можно будет делать в Доме 
ремесел. А тех, кто придет в пижамах, ожидают 
сюрпризы! 

Если не хочется оставаться в городе, можно 
провести «Ночь музеев» в Вентспилсском крае. 
В Зуру и Пилтене мероприятия пройдут уже в 
пятницу вечером. В поселке Зуру в 18:00 прой-
дет мероприятие цикла, посвященного столетию 
латвийского государства, «Šūpulis»: будет откры-
та первая тетрадь рассказов волости Варвес, 
которая расскажет о событиях в селах волости 
с 1918 по 1939 годы: установлении советско-
го строя, освободительных боях, сельскохозяй-
ственной школе Лечу, Варвеской школе, сборе 
фольклора в Цирпстене, роскошном когда-то 
Ступкрогсе. Состоится чтение шуточной пьесы 
«Несостоявшееся несчастье» Акменьгравас 
Яниса, которая была написана в 1919 году. 

Руководитель краеведческой экспозиции в 
Пилтене Янис Фрейманис приглашает на встре-
чу начиная с 20:00. Вашему вниманию будет 
предложено повествование о том, как формиро-
валось Латвийское государство, дискуссия о том, 
как празднуются дни рождения, праздник дет-
ства, свадьбы, как проявляется забота о семье. 
Посетители смогут увидеть пилтенские нацио-
нальные костюмы, а также побеседовать о том, 
как важно знать историю своего рода и состав-
лять генеалогическое древо. 

В Юркалне мероприятие «Ночи музеев» прой-
дет 19 мая с 19:00. В новом Музее шторма можно 
будет осмотреть открытую недавно экспозицию, 
поучаствовать в чтениях романа Курта Воннегута 
«Колыбель для кошки», прослушать аудиопро-
грамму известного исследователя рок-музыки 
Класса Вавере «Радио колыбельных»; состоит-
ся открытие выставки музыканта и художника 
Эдийса Дукурса, а с приближением полночи в 
зале народного дома выступят музыканты Иго и 
Эрикс Упениекс со своей новой программой «Сон 
в пути». 

1. Вы считаете, что на престижную работу 
можно устроиться только по знакомству?
a) да;
б) нет.
2. Если вы видите, что кто-то выиграл 
значительную сумму в лотерее или игре, 
появляется ли и у вас желание поучаство-
вать в подобном мероприятии?
a) да;
б) нет.
3. Согласны ли вы с выражением, что 
зависть – это «печаль по поводу благопо-
лучия других»? 
a) да;
б) нет.
4. Портится ли у вас настроение, если, 
явившись на мероприятие или в гости, 
вы видите, что кто-то одет лучше вас?
a) да;
б) нет.
5. Угнетает ли вас то, что дети друзей 
учатся лучше, чем ваши?
a) да;
б) нет.
6. Вам все равно, насколько большую зар-
плату получают ваши друзья и знакомые?
a) да;
б) нет.
7. Имеете ли вы обыкновение сравнивать 
свою вторую половинку со второй поло-
винкой друга (подруги)?
a) да;
б) нет.
8. Бывает ли у вас ощущение, что по срав-
нению с друзьями и знакомыми вы менее 
удачливы?
a) да;
б) нет.
9. Согласны ли вы с мнением, что в наше 
время только при помощи интеллекта и 
трудолюбия не станешь очень богатым 
человеком?
a) да;
б) нет.
10. Если кто-то из ваших друзей отправля-
ется в отпуск за границу, хочется ли вам 
сделать то же самое? 
a) да;
б) нет.
11. Ощущаете ли вы какие-либо негатив-
ные эмоции, если друг купил очень доро-
гой автомобиль?
a) да;
б) нет.
12. Всегда ли вы от души радуетесь 
достижениям друзей?
a) да;
б) нет.
13. Если вы заметили, что друг приобрел 

Подвержены ли вы 
чувству зависти? 
Существует мудрое выражение: «Нет ни одного порока, который так бы вредил благополучию людей, как зависть, ибо те, кто им 
заражен, не только огорчаются сами, но и, как только могут, омрачают радость других». Зависть, как червяк, точит человека изнутри 
и отнимает так много сил, что зачастую ни на что другое их уже не остается. Проверьте, нет ли и у вас такой особенности. 

себе какую-нибудь оригинальную вещицу, 
вам хочется приобрести такую же?
a) да;
б) нет.
14. Приходилось ли вам когда-либо думать, 
что вы намного больше заслужили повыше-
ния, чем человек, который его получил?

a) да;
б) нет.
15. Согласны ли вы с утверждением, 
что «незавидна судьба такого человека, 
которому никто не завидует»,
a) да;
б) нет.

Подсчитайте полученные очки! За каждый утвердительный ответ («да») – 2 
очка, за отрицательный («нет») – 0. 

ОТ 0 ДО 10 ОЧКОВ. Вы не завистливы. Вы поняли одну простую истину: если не 
хочешь страдать, не завидуй. Вы радуетесь жизни, наслаждаясь тем, что у вас есть, 
и не грустите о том, чего нет. 

ОТ 12 ДО 20 ОЧКОВ. Нет оснований утверждать, что вы не наделены этой чертой 
характера. Ощущая зависть, вы чаще всего называете ее белой, но зависть есть 
зависть, как ее ни назови. Эзоп сказал: «Если кому-то повезло больше, чем вам, не 
завидуйте, а порадуйтесь вместе с ним, и тогда его удача станет и вашей». Вы долж-
ны научиться успешность других воспринимать как стимул для того, чтобы и самому 
сделать свою жизнь лучше. 

ОТ 22 ДО 30 ОЧКОВ. К сожалению, нужно признать, что вы завистливы. Поверьте, 
не стоит тратить свое драгоценное время, энергию и здоровье на эту пустую 
затею, не приносящую ничего хорошего, потому что, как гласит древняя мудрость: 
«Зависть не знает праздников, она, как пламя, способна уничтожить все до осно-
вания». Перестаньте завидовать другим, получайте удовольствие от своей жизни. 
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 Окончание. Начало на 1 стр.

Одним из любимейших тематических мероприятий среди вентспилчан стал цикл бесед «Рассказы – воспоми-
нания Парвенты». Это регулярные встречи, которые за эти годы стали неотъемлемой частью жизни многих 
жизнерадостных и любознательных вентспилчан. Во вторник десятилетний юбилей мероприятия был отме-
чен особой праздничной встречей.  

Врачи советуют регулярно проверять общее состояние здоро-
вья. Не менее важны регулярные проверки зрения – приблизи-
тельно раз в год. Именно эти профилактические осмотры спо-
собны помочь приостановить или предотвратить серьезные 
заболевания глаз в будущем.  

О бостроте зрения нужно заботиться на протяжении всей 
жизни – начиная с младенческого возраста, продолжая 
в зрелые годы, а затем в пожилом возрасте и в старо-
сти. В наши дни глаза портятся под влиянием многих 
раздражителей. Подсчитайте, сколько минут или часов 

в день вы проводите, глядя на экран компьютера, телефона или 
телевизора? А теперь подумайте, сколько минут или, может быть, 
часов вы проводите на природе и позволяете глазам смотреть вдаль. 
В сто раз меньше, не так ли?

На самом деле, понять, каковы привычки человека, можно, лишь 
заглянув в его глаза. Уставшие, сухие глаза, которым не хватает глу-
бины и блеска – это последствия длительного использования смарт-
фона, компьютера или телевизора. Глаза утомляет и интенсивное 
чтение печатной продукции, но в значительно меньшей степени. 
Если у вас есть возможность летом отдохнуть хотя бы две недели, 
попытайтесь провести свободное время не у экранов смартфонов, 
телевизоров и компьютеров. Употребляйте в пищу больше свежих 
овощей и зелени, ягод и фруктов, а также свежих и натуральных про-
дуктов, и уже через две недели вы заметите существенную разницу 
– зрение, особенно при взгляде вдаль, станет острее, глаза станут 
выглядеть более здоровыми, вернется их блеск.  

«Ventspilnieks.lv» предлагает ознакомиться с особенностями раз-
вития органов зрения в соответствии с возрастными периодами, а 
также информацию о том, когда и почему необходимо проходить 
проверку у офтальмолога.   

Новорожденные. Впервые глаза ребенка подвергаются осмотру 
уже в родильном зале – врачи проверяют, развиты ли органы зре-
ния в соответствии с возрастными нормами. 

1 год. Первая большая проверка зрения, если до этого не было 
связанных с этих жалоб. В этом возрасте еще нельзя говорить о 
полностью развитом зрении, и главное – проверить, развивают-
ся ли оба глаза одинаково хорошо, одинаково ли они реагиру-
ют на зрительные стимулы. Также необходимо проверить, нет ли 
каких-либо анатомических несовершенств, которые могли бы отри-
цательно повлиять на дальнейшее развитие зрения. 

3 года. В этом возрасте зрение еще не развито полностью, как 
у взрослого человека. Однако ребенок уже должен быть способен 
рассмотреть мелкие детали как на дальнем, так и на ближнем рас-
стоянии, важно, чтобы оба глаза видели одинаково хорошо и изо-
бражение не было расплывчатым. У ребенка уже должна быть раз-
вита способность видеть обоими глазами одновременно, он дол-
жен ориентироваться в пространстве. Если специалист обнаружит 
какие-либо отклонения, то до 6–7 лет можно провести эффектив-
ное лечение. 

6 лет. Приближается время поступления в школу, когда нагрузка 
на зрение станет больше, чем ранее. Важно знать, что все в поряд-
ке, чтобы проблему, если таковая имеется, решить уже на началь-
ной стадии. В этом возрасте зрительная система ребенка уже долж-
на быть полностью развита, он должен видеть так же, как взрослый 
человек. 

7-18 лет. В этом время зрительная система и ткани очень эла-
стичны, поэтому зрению легко нанести вред. Очень часто проблемы 
создает чрезмерное использование цифровых устройств (весь день 
у компьютера или планшета). В этом возрасте проблемы со зрени-
ем могут появиться и в том случае, когда ребенок хорошо видит как 
на близком, так и на дальнем расстоянии, поэтому зрение школьни-
ка рекомендуется проверять каждый год. 

20-40 лет. Раньше этот возраст считали относительно стабиль-
ным, когда существенных изменений с органами зрения не проис-
ходит, однако в наши дни из-за стресса для глаз и слишком сильной 
нагрузки глазные структуры изменяются и в этом возрасте. Часто 
встречаются изменения оптической силы глаза, что ощущается как 
затруднения в различении букв и цифр. В свою очередь, усталость 
внешних и внутренних глазных мышц может привести к ощущению 
тумана в глазах и двоению, поэтому и в этот возрастной период 
рекомендуется проверять зрение хотя бы один раз в два года. 

40-55 лет. По достижении 40 лет, у кого-то раньше, у кого-то 
позже, наступает так называемый возраст пресбиопии. Это не 
болезнь, а нормальный физиологический процесс, который про-
исходит в организме каждого из нас. Говоря простым языком, это 
возраст, в котором появляется необходимость приобрести первые 
очки, если у вас их еще не было. В зависимости от того, каким было 
ваше зрение, возможны несколько сценариев его изменения, влия-
ние на которые оказывает ритм жизни каждого человека и исполь-
зование различных медикаментов. В этом возрасте нередко уже 
обнаруживаются патологические изменения в органах зрения, поэ-
тому рекомендуется проходить проверку у окулиста раз в год. 

60-70+ лет. Наступает физиологическое старение, стареет и зре-
ние – хрусталик мутнеет, может развиваться катаракта, а также про-
исходят изменения глазного дна, связанные с васкулярной болез-
нью, сахарным диабетом или гипертензией. В этом возрасте может 
возникнуть и глаукома. Однако для беспокойства нет причин! Если 
вы будете регулярно проверять зрение (по крайней мере, раз в 
год), контролировать и лечить уже имеющиеся заболевания, то 
оптометрист в сотрудничестве с офтальмологом помогут вам мак-
симально долго сохранять зрение и поддерживать хорошее каче-
ство жизни. 

Что нужно делать, 
чтобы сохранить хорошее 
зрение на всю жизнь

Встречам «Рассказы – воспоминания 
Парвенты» исполняется 10 лет

По словам руководителя Парвентской 
библиотеки Игеты Гредзены, пер-
вое мероприятие цикла в библи-
отеке-центре на правом берегу 
Венты состоялось ровно десять 

лет назад – 18 мая 2008 года. За эти годы сохранился 
большой интерес к мероприятию, к тому же, сложился 
тесный и сплоченный круг участников – встречи постоян-
но посещают 20–25 человек, которые не пропускают ни 
одного из мероприятий цикла. Каждый раз присоединя-
ются и новые гости. 

«Во время проведения вечеров воспоминаний пред-
ставители старшего поколения жителей Парвенты 
могут не только от души наговориться, но и почувство-
вать себя нужными, создавать культурное наследие, 
которое хранится при помощи видео- и аудиозаписей. 
Поначалу рассказчиков искали, обращаясь к пожилым 
посетителям библиотеки, расспрашивая, не связано ли 
их детство с Парвентой, и предлагая посетить меро-
приятие библиотеки», – рассказывает Игета Гредзена. 
С течением времени был накоплен значительный мате-
риал, и сегодня можно смело утверждать, что он хранит 

в себе богатый материал по истории Парвенты нового 
времени, который постоянно пополняется». 

Рассказам нет конца – ведь невозможно рассказать 
абсолютно все, подчеркивают организаторы мероприятия. 
Круг тем очень широк: улицы Парвенты, здания, люди, 
события, празднование традиционных праздников… 
«Секрет долголетия мероприятия в том, что эти темы 
близки людям», – отметила руководитель библиотеки. 

Большим шагом вперед является то, что рассказчи-
ки делятся своими воспоминаниями перед незнакомой 
аудиторией. Например, в прошлом году состоялось 
успешное мероприятие вместе с зарубежными студен-
тами летней школы ЮНЕСКО, которое обогатило всех 
его участников. Тема, посвященная мореходству, собра-
ла седовласых рыбаков и моряков, а в этом году в гости 
ждут жителей Вентспилсского края.  

Мероприятия организуются в рамках Латвийской сети 
Национальной комиссии ЮНЕСКО «Библиотека расска-
зов». В ней участвуют 37 библиотек, которые регуляр-
но устраивают различные мероприятия, посвященные 
мастерству рассказа, а также участвуют в мероприяти-
ях, организованных ЛНК ЮНЕСКО. 

(например, информация, пре-
доставляемая работодателем в 
СГД); общественные интересы, 
защита жизненно важных инте-
ресов (обработка данных необ-
ходима, чтобы защитить жизнен-
но важные интересы человека, 
в том числе, жизнь и здоровье); 
соблюдение законных интересов.  

Регламент предполагает, что 
субъект данных (физическое 
лицо, личность которого уста-
новлена или личность которо-
го можно установить, получив 
дополнительную информацию) 
имеет право узнать, в каких пра-
вовых интересах происходит 
обработка его данных. Личными 
данными считаются не толь-
ко имя, фамилия и персональ-
ный код человека – в понима-
нии регламента любая информа-
ция или ее обобщение, которые 
позволяют идентифицировать 
человека, считается личными 
данными. Нужно учитывать, что 
личные данные, к которым отно-
сится правовая защита, – это не только данные, кото-
рые находятся в электронной информационной систе-
ме. К таковым причисляются и записи видеонаблюде-
ния; аудиозаписи, например, когда записываются раз-
говоры работников предприятия с клиентами; носители 
информации в бумажном формате – вещи работников 
и клиентов, различные наглядные материалы, журналы 
учета, корреспонденция; фотографии и другие носите-
ли информации. Предприятие, хранящее такие данные, 
ответственно за их безопасность, оно не имеет права 
допускать к этим данным тех лиц, которым эти данные 
не требуются для выполнения рабочих обязанностей. 

Особое внимание в документе уделяется особым 
категориям данных (сенситивным) – они содержат лич-

ную и интимную информацию, которая может быть 
злонамеренно использована против конкретного лица. 
Обработка таких данных ограничена, а в случае наруше-
ний предусмотрен большой штраф.  

В документе оговаривается особая защита данных, 
раскрывающих расовую или этническую принадлеж-
ность, политические взгляды, религиозные или фило-
софские убеждения, участие в профсоюзах, а также 
генетические, биометрические данные, данные о состоя-
нии здоровья или половой жизни физического лица или 
сексуальной ориентации. 

Обработка этих данных категорически запрещена, за 
исключением особых случаев, оговоренных в регламен-
те: если лицо дало неоспоримое согласие на обработку 
данных; если человек осознанно сам опубликовал свои 
данные; если обработку данных с конкретной целью 
предусматривают правовые акты; при защите собствен-
ных законных интересов в суде; при защите жизненно 
важных интересов лица, если субъект данных физиче-
ски или с правовой точки зрения не может дать своего 
согласия. 

Регламент не применяется к такой обработке личных 
данных лица, которую физическое лицо производит в 
личных интересах или интересах домашнего хозяйства, 
при условии, что это не связано с профессиональной 
или коммерческой деятельностью. Однако, как только 
соответствующие данные начинают использоваться вне 
границ личной жизни, регламент вступает в силу – если 
человек вдруг решит собирать информацию или сделать 
достоянием общественности жизнь соседей, фотогра-
фии, переписку и т.п., то к нему будут относиться требо-
вания регламента о защите личных данных. 

• данные обрабатываются честно и законно; 
• обработка данных производится с конкретными целя-
ми и только в соответствии с ними;
• данные адекватны (только то, что действительно 
необходимо);
• данные точны; 
• данные не хранятся дольше, чем требуется;
• данные обрабатываются в соответствии с правами 
субъекта данных;
• данные находятся в безопасности; 
• данные не пересылаются в другие организации или за 
границу без адекватной защиты.

Источник: ГИД

8 принципов обработки данных 
физических лиц, установленных 
Государственной инспекцией данных:

Kак Общий регламент о защите 
данных ЕС изменит нашу жизнь



№. 20 (63)  18 мая 2018 года Люди Вентспилса  /  5

VARAM: в Законе о 
самоуправлениях изменения 
не нужны 
В противовес точке зрения некоторых самоу-
правлений Министерство защиты окружающей 
среды и регионального развития (VARAM) счи-
тает, что нет необходимости вносить изменения 
в закон «О самоуправлениях». VARAM полага-
ет, что законом уже сейчас четко определено, 
что запрещено делать самоуправлениям. Если у 
самоуправлений имеются предложения по пово-
ду улучшений, они могут представить их в комис-
сии Сейма или другие ответственные инстанции, 
однако VARAM не видит необходимости что-ли-
бо менять. 

НСЭСМИ: с проблемой пропаганды 
Кремля нужно бороться системно 
Возможные нарушения со стороны российского 
телеканала «РТР» серьезны и против них нужно 
выступать со всей строгостью. Одно из предло-
жений, как бороться с кремлевской пропаган-
дой, – действовать системно, например, допол-
нив Закон об электронных средствах массовой 
информации требованием отражать факты так, 
чтобы не вводить аудиторию в заблуждение, а 
также точно и нейтрально. Необходимо преду-
смотреть эффективные виды штрафов, которые 
составляли бы определенный процент от оборо-
та предприятия, считает Национальный совет по 
электронным СМИ.

Объем железнодорожных 
грузов вырос 
Несмотря на то что минувший год был непро-
стым из-за сложной геополитической ситуации, 
прибыль ГАО «Latvijas dzelzceļš» в прошлом 
году составила 800 000 eвро до уплаты налогов. 
Позитивно то, что в этом году в апреле и мае до 
сего момента, по сравнению с апрелем и пер-
вой половиной мая прошлого года, объем грузов 
вырос соответственно на 7% и 3%-4%.

Немногие раскрыли своих 
бенефициаров 
Юридическим лицам – коммерческим обществам, 
профсоюзам, религиозным и политическим орга-
низациям, фондам, крестьянским хозяйствам – 
было дано три месяца, чтобы раскрыть своих 
получателей прибыли (бенефициаров). Такое 
требование предъявляется в связи со вступив-
шими в силу в конце прошлого года изменениями 
в Законе о легализации средств, полученных пре-
ступным путем, и предотвращении финансиро-
вания терроризма. Данные «Lursoft» свидетель-
ствуют о том, что требования закона выполнили 
всего немногим более 16 000 юридических лиц, 
или только 10%.

В этом году – первый погибший 
на воде 
На этой неделе в Вилянском крае спасатели под-
няли из водоема первого в этом году утонувше-
го. Несчастный случай произошел, когда двое 
отдыхавших решили переплыть водоем. Одного 
из храбрецов удалось спасти очевидцам, второй 
– утонул. В прошлом году в водоемах погибли 52 
человека. 

Зарубежные инвестиции 
все еще остаются на более низком 
уровне, чем до кризиса 
В Латвии объем привлеченных зарубежных инве-
стиций в последние три года был почти в 3,5 
раза меньше, чем в годы стремительного разви-
тия экономики и в среднем в год составлял 2% 
от ВВП (внутреннего валового продукта). Это 
объясняется нестабильностью в мировой эконо-
мике, возросшими геополитическими рисками и 
непрогнозируемостью политики. Правда, в про-
шлом году, по сравнению с 2016 годом, объем 
прямых зарубежных инвестиций вырос и достиг 
2,4% от ВВП. 

Латвия использовала 61% 
из средств еврофондов 
На данный момент заключены договоры на 61% 
из средств еврофондов, доступных Латвии. Всего 
в этом периоде планирования фондов ЕС Латвии 
доступно 4,4 млрд евро. В марте и апреле этого 
года самые объемные договоры были заключе-
ны в сферах образования, окружающей среды и 
территориального развития, транспорта и друже-
ственной окружающей среде экономики. 

Гобземс будет кандидатом на пост 
премьера от партии «KPV LV» 
Кандидатом на должность премьера от партии 
«KPV LV» на выборах в 13-й Сейм станет Алдис 
Гобземс, выступающий адвокатом в рамках про-
цесса в связи с трагедией в Золитуде. Такое 
решение единогласно было принято правлением 
партии. Одновременно А. Гобземс официально 
стал членом этой партии. 

В ЛАТВИИ

Но энергичный мужчина вместе со свои-
ми единомышленниками одновременно сде-
лал большой шаг вперёд в плане расшире-
ния темы –  четыре года назад, недалеко 
от Угале, в местечке Кроньренда волости 
Рендес в сотрудничестве с самоуправле-
ниями города Кулдиги и города Вентспилса 
и краёв, Музеем оккупации, Кулдигским и 
Вентспилсским музеями, Национальными 
Вооруженными силами был создан и открыт 
Музей (его первая очередь) латвийского дви-
жения сопротивления.  

«В Риге в других музеях Латвии можно 
получить представление о местах страданий 
латышей и о тех, кто причинил им эти стра-
дания. Наша цель и в «Силмачах» Угальской 
волости, и в Кроньрендас совершенно иная 
– показать места и способы (формы) того, 
как и где латыши сопротивлялись чужим 
властям.  Потому что для народа нет ниче-
го важнее свободы, без неё он зачахнет, 
как растение без солнца», говорит Андрей 
Кейзарс, посвящая условное завершение 
второй очереди музея Кроньрендас столет-
нему юбилею Латвии, так как тема сопро-
тивления неисчерпаема и будет продолжена 
и в дальнейшем.  Историк считает её также 
чем-то вроде итога своего вклада на благо 
общества, которым он может сказать спаси-
бо своей родине, краю и Латвии.  

«ОДАРЕННЫЙ, НО ПРОСТОДУШНЫЙ…»  
Одарённому многими и разными таланта-

ми Андрейсу в начале жизни и в голову не 
приходило, что в зрелые годы будет необ-
ходимость и желание познакомиться с исто-
рией своего края. Будучи средним из трёх 
сыновей в семье новохозяев, которая хозяй-
ничала на полях хутора «Лициши» недалеко 
от границы Угальской и Усмаской волостей, 
Андрейс, конечно, знал о своём легендарном 
деде Ансисе, который прекрасно хозяйничал 
на земле в 100 гектаров, неоднократно изби-
рался старостой волости Злеку и в букваль-
ном смысле не уступил дорогу местному 
барону, обогнав его карету на своей подво-
де и сделав выговор за умышленно застре-
ленного аиста на земле владельца крупно-
го хозяйства. Не удивительно, что во время 
беспорядков 1905 года барин натравил на 
Ансиса Кейзарса «чёрную сотню» и она его 
по какой-то причине расстреляла, хотя Ансис 
ни в поджогах усадьбы и церкви, а также в 
разграблении имущества барина не участво-
вал. Как написано в выданной после окон-
чания 1-го класса характеристике, Андрейс 
был по своей природе «одарённым, но очень 
простодушным, хотя и много читал».  В боль-
шей степени именно таким Андрейс и вошёл 
во взрослую жизнь, прежде всего, с целью 
честным образом заработать себе на хлеб 
насущный, а не стараться изучать историю 
и найти виновных нанесённых семье обид. 
Потому что большая семья Кейзарсов зла на 
других не держала, все были работящими и 
поэтому нужды не испытывали. После обще-
образовательной школы Андрейс поступил 
в  престижный в то время Кандавский тех-
никум, где получил диплом техника-элек-
трика. Как отличник сразу же получил место 
преподавателя в одном из профтехучилищ 
в Латгалии, откуда прямым путём был при-
зван в армию.   

НЕВОСПРИИМЧИВ 
К КОММУНИСТИЧЕСКОМУ ФАНАТИЗМУ 

“Я служил в элитной части противовоздуш-
ной обороны, но образцовым парнем не был: 

незадолго до демобилизации с меня «сорва-
ли» сержантские нашивки, домой вернулся 
как рядовой», не конкретизируя, улыбается 
Андрейс. Это произошло не по идеологиче-
ским или политическим мотивам, потому что 
советский строй ни ему одному в то время 
казался хотя и не настолько правильным, но 
незыблемым определенно.   

После службы работал в волости Зиру, 
в колхозе «Лиекне», где ему по совмести-
тельству предложили быть не только орга-
низатором спорта в колхозе, но и учителем в 
местной основной школе. Там впервые стал 
глубже интересоваться историей, так как как 
«педагог широкого профиля» он должен был 
обучать детей и истории. Работа интересная, 
но возможностей роста для сельского парня 
без связей в нужных кругах – практически 
никаких! Сравнительно неожиданно поступи-
ло предложение – рекомендация учиться в 
партийной школе в Риге.  

«Зная себя, я был уверен, что фанатиком 
коммунизма там не стану, но уровень обра-
зования повысить смогу и диплом в отличие 
от обычного будет иметь вес.  Именно так 
и произошло, двухлетнее обучение закон-
чил с отличием и поступил в университет, 
на исторический факультет, о котором меч-
тал давно», Андрейс признаёт, что в риж-
ский период своей жизни начал понимать, 
как функционирует машина единственной 
партии и советская бюрократия, что позднее 
пригодилось в практической работе, когда 
работал учителем в Саласпилсе и позднее 
директором средней школы в Бабите.  

ПРОДВИЖЕНИЕ ПРОЕКТА 
НАЦИОНАЛЬНОЙ БИБЛИОТЕКИ 

«Четырёхлетний период, проведённый в 
Бабите, вспоминаю с радостью и даже с 
определенной гордостью, так как, используя 
свои коммуникативные способности, что в 
то время называли знакомствами или «бла-
том», сделал много для обеспечения учи-
телей квартирами, в строительстве и благо-
устройстве школы. Когда уже мог почивать 
на лаврах и наслаждаться плодами сделан-
ного, получил предложение стать директо-
ром Латвийской Национальной библиотеки 
(ЛНБ). Многократно под разными предлога-
ми пытался отказаться от этой чести, так как 
взять на себя ответственность за коллектив 
в 600 человек, который должен работать в 
разваливающемся здании и в не менее запу-
щенных филиалах – по правде говоря, было 
слишком тяжелой и неблагодарной ношей. 
В конце концов всё же согласился, так как 
эта должность открывала в советском пони-
мании гораздо более широкие и интересные 
возможности контактов с коллегами в СССР 
и в международном масштабе», Андрейс 
признаёт, что должность принял как вызов, 
в подтверждение того, что он сможет, а не 
из-за зарплаты или жизненных удобств, так 

как вместе с семьёй продол-
жал жить в Бабите.  

«Использовал знакомства, 
определенную наглость и 
юмор, чтобы подступить-
ся к нужным людям во вла-
сти и на высоких должно-
стях, спасаться от аварий-
ных ситуаций и ввести в ЛНБ 
даже некоторые нововведе-
ния. Если нужно было бы 
дать самооценку, то я поста-
вил бы себе хорошую оценку 
за три проведённых на этой 
должности года за то, что 

Делает ярче бриллиант национального 
сопротивления
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всеми возможными способами и на 
разных уровнях, применяя в Латвии 
в то время еще неизвестные спо-
собы формирования общественного 
мнения и разработки целевых про-
грамм, которые используют в работе 
на Западе, продвигал проект строи-
тельства нового здания ЛНБ. Идея 
такой необходимости существовала 
в Риге ещё в довоенные годы, её 
только нужно было одеть в одеж-
ды социалистической выгоды и инте-
ресы трудового народа и препод-
нести партии и правительству, что 
мы и сделали совместно со специ-
алистами и единомышленниками.   
Мы добились того, что верховная 
власть в Латвии не возражала против 
приглашения проживавшего в США 
Гунара Биркертса в качестве автора 
проекта», Андрейс улыбнулся и ска-
зал, что в то время столько усилий 
требовали сейчас само собой разу-
меющиеся вещи.   

СЕМЬЕ КЕЙЗАРСОВ БЫТЬ!    
«Радостно от того, что начатое 

нами было остановлено только на 
время перемен и сейчас увенчалось 
сооружением века, но мне в то время 
вместе с семьёй пришлось решать, 
можем ли мы из-за этого непред-
усмотренного проекта потерять род-
ной дом в Угальской волости: пришли 
«времена Бресиса», дом остался без 
присмотра и мог быть продан кому-
то за гроши. Решили возвращаться, 
и я по сей день не пожалел, так как 
здесь была не только забытая в горо-
де красота природы, но и возмож-
ности работы и здоровая среда для 
детей. Радостно, что они смогли это 
оценить, получили хорошее обра-
зование и двигаются вперед, рабо-
тая по ими же выбранным специ-
альностям.  К тому же, у меня уже 
тринадцать внуков, один из которых 
назван именем легендарного деда – 
Ансисом, и один правнук», Андрейс 
не скрывает удовлетворения от того, 
что династия Кейзарсов будет про-
должаться и кто-нибудь из нового 
поколения исследует, когда и почему 
семья получила эту фамилию.  

НЕ РАСТИ В НЕЛАТЫШ-
СКИХ ПЕРЕКОСАХ…   

Андрейс горд, что среди жителей 
Угале и окрестных волостей и краёв 
очень много умных и патриотически 
настроенных людей. Часть из них 
стали зажиточными, и у Андрейса 
есть своё небольшое предприя-
тие, которое производит экологиче-
ское покрытие для крыш из древе-
сины. У других есть опыт в политике 
или общественной работе, связи в 
самых различных слоях общества. 
Естественно, что при встречах мы 
вспоминаем и о трагических и пол-
ных героизма событиях Второй миро-
вой войны в лесах Курземе.   

«Дальнейшее было вопросом ума 
и совести – сможем ли и хотим ли 
мы все вместе поднять их из забве-
ния, дав возможность следующим 
поколениям гордиться непокорно-
стью своих предков чужим властям и 
духом сопротивления, без которых у 
народа нет ценностей?  Оказывается, 
можем и даже гораздо больше. И 
те тысячи учеников нашего края и 
соседних краёв, которые уже побы-
вали в “Музее батальона Рубениса” 
и заглянули в построенные его бой-
цами в лесу бункеры, является тому 
подтверждением. И есть гарантия 
того, что музей Кроньрендас не будет 
пустовать, так как там есть гораздо 
более широкие возможности пока-
зать и прочувствовать, какова цена 
свободы», Андрейс убежден, что у 
него ещё надолго хватит сил побу-
ждать молодых людей «не расти в 
нелатышских перекосах», так как в 
истории есть примеры национальной 
стойкости и несгибаемости. 

В 1-м классе Усмаской семилетней школы.  
Адрейс – первый справа.
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Конкурс эскизов каплицы на 
Лесном кладбище 
Объявлен конкурс эскизов каплицы, которую 
планируется построить на Лесном кладбище 
в Вентспилсе. Ее общая площадь составит 
около 300 м2. В здании предусмотрен боль-
шой (180 м2) и малый (40 м2) залы для про-
щания. Предполагается, что в большом зале 
на церемонию похорон смогут собраться 
более 100 человек. 

Уже четвертый год развевается 
флаг «Зеленого ключа» 
В вентспилсском Приморском кемпинге 
вновь поднят флаг международной систе-
мы экосертификации «Зеленый ключ». Этот 
флаг будет развеваться в Вентспилсе уже в 
четвертый раз. Его предназначение заклю-
чается в том, чтобы минимизировать нега-
тивное влияние туризма на окружающую 
среду, а также способствовать введению 
системы управления окружающей средой в 
туристический сектор. Для того чтобы полу-
чить этот флаг, необходимо было выполнить 
110 критериев в 12 группах. 

Для сообщения закрыт участок 
улицы Кулдигас 
Начаты широкие ремонтные работы на участ-
ке улицы Кулдигас – от улицы Терауда до 
улицы Екаба. Как проинформировали в 
Управлении Вентспилсского свободного 
порта, во время строительных работ сообще-
ние на этом участке будет полностью закры-
то. Асфальтовое покрытие на участке длиной 
554 м будет полностью заменено брусчаткой. 
Будут построены пешеходные тротуары и 
велодорожки, установлено уличное освеще-
ние, система отвода дождевых вод, а также 
будут засыпаны канавы на обочинах дороги. 
Планируется, что движение на участке будет 
восстановлено только в августе. 

Поздравляют новорожденного, 
родившегося двухсотым в этом году 
В Северокурземской региональной боль-
нице в конце прошлой недели на свет поя-
вился малыш, который родился двухсотым 
в этом году. Вес мальчика 3,56 кг, рост 54 
см. Ребенка назвали Алексом, он родился 
в семье Николаенко из Талси. Это первый 
малыш в семье. 

Сносят смотровую башню на болоте 
Васениеку 
Из соображений безопасности времен-
но закрыта смотровая башня на болоте 
Васениеку в волости Пузес Вентспилсского 
края, поскольку были констатированы 
серьезные повреждения конструкции. Новую 
смотровую башню планируется построить в 
следующем году. 

Нет заинтересованных в 
управлении стоянками 
Планировавшийся конкурс на право вести 
хозяйственную деятельность на автостоянке 
Юркалнского центрального пляжа не состо-
ялся, поскольку не было подано ни одной 
заявки. Поскольку не удалось найти управ-
ляющего стоянкой, обеспечение поряд-
ка и вывоза отходов со стоянки и приле-
гающей к ней территории, как и в про-
шлом году, придется взять на себя краевому 
самоуправлению.

В Ужаве отпразднуют 80-летие 
народного дома 
19 мая в Ужавской волости Вентспилсского 
края будет праздноваться 80-летний юбилей 
народного дома. В 2009 году была осущест-
влена реновация здания, тогда во время 
государственных праздников отпразднова-
ли и возрождение народного дома. В пери-
од Первой Республики в Ужавском народ-
ном доме действовали танцевальный кол-
лектив и хор, сегодня – женский вокаль-
ный ансамбль «Сайва», два самодеятель-
ных театра, коллектив рукодельниц и клуб 
игры в золе.

В ВЕНТСПИЛСЕ

В результате длительной процедуры оценки кандидатов руководителем Вентспилсского 
бизнес-инкубатора Латвийского агентства инвестиций и развития (LIAA) избран Гунтис 
Чодерс, который уже приступил к выполнению обязанностей.  

4 piestātnes

27 rezervuāri ar kopējo tilpumu 355 000 m3

7 miljoni tonnu jauda gadā

AS Ventbunkers – viens no vadošajiem 
naftas produktu pārkraušanas termināļiem 

gaišo un tumšo naftas produktu 
pārkraušanai Ventspils brīvostā!

Dzintaru iela 92,
Ventspils, 

LV-3602, Latvija
Tālrunis: 

+371 636 02501
Fakss: 
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e-pasts: 
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В первые четыре месяца этого года в портах Латвии перевалено 21,556 млн грузов, что на 12,1% меньше, чем за соответствующий пери-
од в прошлом году, свидетельствуют последние данные Министерства сообщения. Больше всего из-за политических решений России 
– переориентировать грузы только через свои порты – страдает Вентспилсский порт, в котором грузооборот снизился наиболее драма-
тично – на 27,2%.

Грузооборот в портах Латвии продолжает 
снижаться: в этом году грузов перевалено 
на 12% меньше, чем в прошлом году

НАИБОЛЬШИЙ СПАД ГРУЗООБОРОТА – 
В ВЕНТСПИЛССКОМ ПОРТУ 

Позиция лидера по объёму переваленых 
грузов по-прежнему у Рижского порта, в кото-
ром в этом году перевалено всего 11,449 
млн тонн, снижение составляет только 6,3%. 
Вентспилсский порт в плане грузооборо-
та по-прежнему на втором месте – грузо-
оборот составил 6,878 млн тонн, однако 
это на 27,2% меньше, чем в прошлом году. 
Единственно в Лиепайском порту наблюда-
ется положительная тенденция, порт успеш-
но переориентировался и сфокусировался 
на зерновом сегменте. В Лиепайском порту 
грузооборот достиг 2,609 млн тонн, и рост 
составил 14,2%.

Больше всего в целом перевалено сыпучих 
грузов – 11,604 млн тонн, однако это на 13,3% 
меньше, чем годом раньше. Снизился оборот 
во всех сегментах – уголь (-21,4%), химиче-
ские сыпучие грузы (-12,5%) древесная щепа 
(-10,6%). Размер переваленых наливных гру-
зов снизился даже на 26,5% и составил 5,526 
млн тонн. Большую часть переваленных 

наливных грузов составляют нефтепродукты 
– 5,227 млн тонн, спад составил 27,9%.

Единственно позитивный прирост уже тра-
диционно дали генеральные грузы, которых 
перевалено 4,427 млн, что на 22% больше, 
чем в тот же период в прошлом году. В том 
числе в грузовых контейнерах перевалено 
1,647 млн тонн (+9,5%), лесоматериалы – 
1,441 млн тонн (+44,5%), а грузы «roll on/roll 
off» – 1,161 млн тонн (+19,3%).

«BALTIJAS EKSPRESIS» И В АПРЕЛЕ 
УВЕЛИЧИЛ ГРУЗООБОРОТ 

Размер железнодорожных грузовых пере-
возок за четыре первых месяца этого года в 
Латвии тоже снизился на 10,9% по сравне-
нию с прошлым годом и составил 15,673 млн 
тонн, свидетельствуют данные Министерства 
сообщения. Спад на международных пере-
возках составил 11,1%, а размер внутренних 
перевозок снизился на 0,3%. Размер тран-
зитных грузов составил 14,206 млн тонн, что 
составляет спад на 11,2%. Одновременно 
размер транзитных железнодорожных гру-

зов через порты составил 12,436 млн тонн, и 
наблюдается спад на 16,6%.

В свою очередь объём железнодорожных 
грузоперевозок входящего в “Балтийскую 
ассоциацию – транзит и логистика» (БАТЛ) 
предприятия – акционерного общества 
«Baltijas Ekspresis» в апреле этого года 
достиг 542 тыс. тонн, что по сравнению с 
мартом составляет совсем небольшой, но 
тем не менее – прирост. В предыдущем 
месяце перевезено на одну тонну мень-
ше.  В целом за четыре месяца АО «Baltijas 
Ekspresis» перевёз 2,084 млн тонн, и это 533 
груженых поезда, указало предприятие. 

С 13 апреля АО «Baltijas Ekspresis» само 
организует технологические операции пода-
чи и возврата поездов на Вентспилсском 
железнодорожном узле, и в апреле на терми-
налы Вентспилсского порта были поданы 22 
поездных состава (всего 1273 вагона). Число 
поданных поездных составов на термина-
лы Вентспилсского порта составило 49% от 
общего числа поездов, поданных «Baltijas 
Ekspresis» в апреле. 

Руководителем Вентспилсского бизнес-инкубатора 
LIAA станет Гунтис Чодерс

У Г. Чодерса имеется большой опыт в 
сфере продаж и в сфере информационных 
технологий именно с молодыми предприяти-
ями. Он участвовал в разработке многих про-
ектов в сфере IT как член команды, как руко-
водитель и автор идеи, проинформировали в 
агентстве. Наиболее важным с точки зрения 
опыта Г. Чодерс считает проект «Walmoo» 
– это цифровое решение для удобной реа-
лизации программ лояльности клиентов и 
маркетинговых кампаний. Этот проект занял 
второе место в телевизионном конкурсе биз-
нес-идей «Firmas Noslēpums», который был 
организован LIAA, был получен грант в про-
грамме «Atspēriens», состоялось посещение 

Силиконовой долины, пройдена трехмесяч-
ная программа бизнес-акселерации «ABC 
Accelerator» в Словении, а также привлече-
но финансирование в размере 200 000 eвро.

Г. Чодерс включен в список лауреатов топа 
Forbes Latvija 30 Under 30. Одним из своих 
преимуществ руководитель Вентспилсского 
бизнеса-инкубатора LIAA считает большой 
личный опыт в реализации новых проек-
тов. «Я верю, что способен принести суще-
ственную добавленную стоимость, поддер-
живая молодых авторов идей в реализации 
проектов, помогая молодым предприятиям 
точно определить свой продукт, потенциаль-
ный рынок, наиболее подходящих клиентов, 

о п р ед ел и т ь 
приоритеты и 
соответству-
ющие зада-
чи, а также 
найти ответы 
на другие важ-
ные вопросы 
на ранней стадии работы над проектом», 
– отметил руководитель бизнес-инкубатора. 

Ранее Вентспилсским бизнес-инкубатором 
LIAA руководила Наталья Ярохнович. Заявки 
в конкурсе на должность руководителя биз-
нес-инкубатора принимались до начала фев-
раля, а затем в течение всего прошедше-
го периода велась оценка претендентов. 
Заявки подали четыре сильных кандидата. 
Эта должность предлагалась на определен-
ное время – до 31 декабря 2023 года. 
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Делает ярче 
бриллиант 
национального 
сопротивления

НЕУДОБНЫЕ ДЛЯ ВЛАСТИ ОСТАЮТСЯ 
НЕЗАМЕЧЕННЫМИ   

Член правления «Фонда Рубениса», историк и обществен-
ный работник Андрейс Кейзарс фактами из прошлого аргу-
ментирует свое мнение, что часть нашего народа в борьбе 
между великими державами всегда была вынуждена встать 
на сторону одного или другого воюющего государства или 
блока. Из этого следовало, что победители тех, кто их под-
держивал, объявляли «правильными» латышами, которые 
были обязаны начать преследование или по меньшей мере 
игнорирование «неправильных» или проигравших.  Во вза-
имных спорах этих двух вроде как претендующих на истори-
ческую правду направлений осознанно незамеченным остал-
ся факт, что во время Второй мировой войны в Латвии сфор-
мировалось и активно действует сообщество людей, которые 
не хотели примкнуть ни к одной из воюющих сторон, а наде-
ялись вернуть утраченную в двух оккупациях государствен-
ную самостоятельность Латвии. К ним принадлежат не толь-
ко члены Центрального Совета Латвии, которые составляли 
центр высшего политического руководства с подпольным 
правительством во время оккупации Латвии и действовали с 
целью – вернуть независимость государства.  Инициаторами 
идеи военного обеспечения и ядром будущей армии есть 
основание считать группу генерала Яниса Курелиса. 

С разрешения немцев он организовал её – вначале в основ-
ном из айзсаргов – для возможной защиты фронта. С при-
ближением фронта, в сентябре 1944 года группа генерала Я. 
Курелиса отступила в Курземе.  В войсковое формирование, 
состав которого постоянно менялся и в которое также прини-
мали дезертиров и легионеров, входило около 3000 бойцов. 
Формирование разместилось в окрестностях Стразде и Угале. 

«Ни в одном европейском государстве 
официальная история не оценивает 
движение национального сопротивления 
настолько низко, как это происходит 
в Латвии. Из этого следует, что мы 
непростительно мало знаем о его 
участниках, хотя среди них есть настоящие 
бриллианты латышского патриотизма, 
которые с оружием в руках боролись 
за восстановление независимости 
государства в самые суровые для родины и 
даже в кажущиеся безнадёжными годы», - 
выразил своё видение газете Ventspilnieks.
lv в канун Международного дня музеев 
встреченный нами в «Силмачах» Угальской 
волости заведующий музеем «Музей 
батальона Рубениса» (создан в 2009 году) 
Андрейс Кейзарс. Начало создания музея 
было связано с созданным одиннадцать 
лет назад «Фондом Рубениса», который по 
инициативе Андрейса Кейзарса основали 
и содержат патриотически активные 
люди Угальской волости, Курземе и 
других краёв Латвии.   Он был создан 
с идеей – внести вклад в осознание и 
популяризацию движения национального 
сопротивления, которое до того времени 
было незаслуженно забыто, а, возможно, 
его история специально замалчивалась.

Группа Курелиса поддерживала тесные связи с созданным в 
августе 1943 года Центральным Советом Латвии (ЦСЛ) и со 
шведской службой военной разведки. Генерал, много испы-
тавший в составе Российской армии и во время гражданской 
войны этого государства, а также позднее в боях за свободу 
Латвии, и его соратник, начальник штаба группы Курелиса, 
руководитель военной комиссии ЦСЛ Кришс Упелниекс наде-
ялись, что повторится ситуация 1919 года: восстановить неза-
висимость государства можно было бы в тот момент, когда 
немецкая армия покинет Латвию, а русские милитаристы 
еще полностью её не займут. К сожалению, об этих замыслах 
стало известно и командованию немецкой армии, и основ-
ные силы группы, включая генерала и многих его офице-
ров, по приказу обергруппенфюрера СС Фридриха Еккельна 
в Стикли Пузеской волости были арестованы. Часть из них 
позднее были расстреляны, многих отправили в концентра-
ционные лагеря, а Янис Курелис был отправлен в Данциг, в 
распоряжение генерального инспектора Латышского легиона 
Рудольфа Бангерского. Уже после войны ему удалось эмигри-
ровать в США.  

                                         
И ОДИН (БАТАЛЬОН) В ПОЛЕ ВОИН 

Узнав о судьбе главных сил группы Курелиса, беспре-
кословно подчиниться немцам отказался батальон под 
командованием лейтенанта Роберта Рубениса численно-
стью около 600 человек, который в то время находился 
в «Илзики» Угальской волости и действовал сравнитель-
но анонимно. В его состав входили и закалённые в боях 
на Восточном фронте легионеры. В штабе группы даже не 
было списка личного состава батальона Рубениса, что позд-
нее многих спасло от репрессий одной или другой оккупа-
ционной власти. Командир приказал батальону незамед-
лительно готовиться к переходу в направлении Ренды, где 
на берегу Абавы, у хутора «Перкони» батальон Рубениса 
столкнулся с автомашинами немцев. Затем была ещё одна 

попытка Еккельна уговорить Рубениса сдаться, но командир 
категорически отказался. Через несколько дней на батальон 
Рубениса совершил нападение вооруженный миномётами и 
артиллерией, намного превышающий по численности отряд 
немцев, в состав которого входили подразделения СС и СД.  
В ожесточённой борьбе 18 ноября Роберт Рубенис был смер-
тельно ранен, но батальон под командованием заместителя 
офицера Александра Друвиньша в лесах Злекас продолжал 
вести бои с превышающими по численности силами вер-
махта до 9 декабря, а затем успешно вышел из окружения. 
Выполняя приказ командира, бойцы разделились на мень-
шие группы и разбрелись.  Как сейчас выяснили историки, 
в прошедших в окрестностях Рендас и Злеку боях батальон 
Рубениса потерял около 50 бойцов, а с немецкой стороны 
погибших было в пять раз больше.

«Во время Второй мировой войны это первый и единствен-
ный случай, когда одной из армий оккупационных государств 
вооруженное сопротивление оказали не связанные со вто-
рой воюющей стороной бойцы», считает Андрейс Кейзарс. 
Он также напомнил, что советские историки не учитывали и 
не анализировали этот факт в удобном для советской окку-
пационной власти ракурсе, считая главными, кто оказал воо-
руженное сопротивление, связанный с советскими милита-
ристами партизанский отряд «Красная стрела». Советская 
историография и послевоенная пропаганда категорически 
утверждала, что  единственными героями в “Курземском 
котле” были только эти «красные партизаны»: тех, кто вместе 
с ними не шёл против немцев, нужно считать врагами народа 
и советской власти.  

ФОНД РУБЕНИСА РАЗВЕИВАЕТ ЛОЖЬ
В условиях восстановленной независимости, когда истори-

кам стали доступны материалы зарубежных архивов и архи-
вов Латвии, когда участники и свидетели боёв больше не 
боятся рассказывать правду о трагических страницах исто-
рии, именно эта растиражированная в советское время ложь 
и умолчание побудили пролить свет на один из самых ярких 
моментов движения национального сопротивления в исто-
рии Латвии – трагический, но в то же время достойный вос-
хищения боевой путь батальона Рубениса. С целью в дета-
лях узнать и оценить этот патриотический порыв, искать об 
этом всё новые факты, документы и свидетельства, в 2007 
году по инициативе Андрейса Кейзарса был создан «Фонд 
Рубениса», в котором сейчас около 150 энтузиастов.  

Среди них и выдающиеся историки и краеведы, обще-
ственные работники, предприниматели, политики и просто 
честные люди, которых волнует историческая правда. Для 
осознания событий того времени в Угале и в других местах 
проходили научные конференции и круглые столы, для уча-
стия в которых приглашались публицисты, специалисты 
истории и краеведения из разных регионов Латвии и из Риги, 
чтобы вместе оценить уже известные и вновь открывшиеся 
факты. Выводы были убедительными: выигранный батальо-
ном Рубениса бой был самым большим и продолжительным 
за всю историю движения сопротивления в Латвии.  Как вое-
низированная сила ЦСЛ это формирование в своё время 
получило широкую поддержку общества и подтвердила высо-
кую мораль в борьбе за восстановление Латвийского госу-
дарства. О реальных результатах предыдущей деятельности 
«Фонда Рубениса» свидетельствует создание вышеупомя-
нутого музея, за что больше всего одобрения и признания 
заслужил историк местного происхождения Андрейс Кейзарс.  

Андрейс Кейзарс в «Музее батальона Рубениса».

Окончив Злекскую восьмилетнюю школу. Андрейс – директор Бабитской средней школы.
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Председатель совета зверей джунглей – Лев объявил новый 
закон – впредь каждой звериной семье один раз в месяц 
придется отдавать на съедение кого-то из родственников… 
Звери с этим в целом были не согласны, поэтому глава 
семьи Зебр (которая была первой в очереди на съедение) 
набрался смелости и на собрании зверей громко призвал: 
“Референдум, референдум!». “Хорошо, пусть будет рефе-
рендум», громко прорычал Лев, сурово посмотрев на каж-
дого из собравшихся. И звери проголосовали за то, что Лев 
имеет право один раз в месяц потребовать на съедение по 
одному звери из каждой семьи. И проголосовали также за 
то, что Льву надо предоставить большую власть, отменяя 
любые полномочия звериного совета – должен же быть в 
джунглях порядок и крепкая рука… 

• • •
Да, это плохо. Действительно. И воруют же, но и городу с празд-

ничного стола достаются хоть какие-то крохи. Можно даже ска-
зать, что так вроде бы в городе всё выглядит достаточно красиво. 
В отличие от деревень где-нибудь в латгальской глубинке.  Или 
в каком-нибудь маленьком городке на границе с Беларусью. И 
вообще – сменить бы надо старых управляющих имением.   Но 
кто знает, может быть придут новые и будет ещё хуже.  От новых 
никогда ничего нельзя знать наверняка. Поэтому пусть лучше оста-
ётся всё как есть, по-старому…Так сказать, зло хоть и есть, но зато 
своё, известное.

Примерно такие размышления приходят на ум, когда анализиру-
ешь тему, которая была актуализирована со стороны президента 
страны на последнем конгрессе союза самоуправлений Латвии, а 
позднее распространилась в публичной среде и в среде масс-ме-
диа. А именно, речь идёт о референдумах самоуправлений. Не 
секрет, что вопрос кидался от одного министерства другому, от 
одной комиссии Сейма другой, н снова был положен на полочку.  
Пусть его решают следующие, и затем снова следующие. И так 
далее. На местном уровне в передаче для решения важных вопро-
сов самим жителям нет ничего нового – говоря стереотипными 
фразами, «для зрелой демократии этот способ - достаточно дей-
ственное и эффективное средство местной власти для решения 
дискутируемых вопросов или наболевших проблем. 

К сожалению, в латвийском варианте о введении референду-
мов самоуправлений высказываются сомнения. И просто в дис-
куссия х в социальных сетях, и в комментариях масс-медиа, и в 
мнениях экспертов.  Главный аргумент «против» можно описать 
одной недавней ситуацией в одном из краёв Видземе, где толь-
ко что сменилась власть, в результате чего сменился мэр края, и 
одновременно от должности заместителя мэра, который одновре-
менно был и управляющим волости освобожден пребывавший на 
этой должности в течение почти 30 лет “свой».  Вся волость хоро-
шо знала, что долголетний «босс» волости по меньшей мере раз 
в месяц уходил на неделю в запой, по поводу чего местная семей-
ный врач выписывала больничные листы, все знали, что «распре-
деление» волостной земли и других благ (сколько уж их есть на 
уровне волости) происходило только среди своих, по большому 
счёту и в волостных делах всё было не столь уж хорошо и вперёд 
не двигалось, но на всех выборах упомянутый господин с боль-
шим перевесом избирался в думу (сначала в волостную, а потом 
и в краевую), но смена власти в краевой думе и снятие с должно-
сти руководившего в течение 30 лет начальника вызвало основа-
тельные волнения среди  местных жителей… Ну как же так, вместо 
«босса» имеет  неизвестно какие пороки… но ведь знает каждую 
бабушку, какие у бабушки болезни. И детей помнит по имени. Ну а 
дела, дела – это вторично.  

Иными словами говоря, пока мы мыслим категориями «свои», 
а страх перед любыми переменами будет определяющим при 
социальном, экономическом и политическом выборе людей, до 
тех пор референдумы самоуправлений большого смысла и зна-
чения иметь не будут, так как проголосуют именно так, как скажет 
долгие годы правящий “свой». Проголосуют за то, чтобы правила 
старая «твёрдая рука», а не новая демократия. И тогда не далеко 
от рассказанной в начале этой статьи сказочки. Правда, хорошая 
новость - это то, что понемногу, с большим или меньшим сопро-
тивлением со стороны «своих», но начинают менять десятиле-
тиями просидевших в своих должностных креслах наместников.  
Сначала в одном крае, потом в следующем городе… И таким обра-
зом начинают рушится годами создаваемые “своими» схемы», соз-
данные команды получателей благ, которые как хорошо промас-
ленный механизм до сих пор держались у кормушек наместников.  
И кто знает, может быть совсем скоро может наступит момент, 
когда потенциальные референдумы самоуправлений тоже будут 
служить целям, для достижения которых они и думаны.  

Искренне ваша – газета “Ventspilnieks.lv”

В джунглях демократии

Несмотря на то что тепло в Латвию пришло намного 
раньше обычного и многие жители уже воспользова-
лись возможностью не только позагорать, но и иску-
паться в латвийских водоемах, официально пляжный 
сезон начался на минувшей неделе, 15 мая. К сожа-
лению, статистика не радует, так как на этой неде-
ле зарегистрировано уже два случая, когда утонули 
люди. Виной тому стало бездумное поведение самих 
погибших. Будьте осторожны, ведите себя разумно, 
отдыхая возле водоемов. 

Совсем скоро – 25 мая вступит в силу Общий регламент о защите данных Европейского Союза. Документ 
регламентирует обработку данных лица, которую производит физическое лицо, предприятие, организация или 
госучреждение ЕС. Многие нормы регламента действуют на территории Латвии и сейчас, однако их соблюде-
ние теперь будет контролироваться намного более серьезно и возможные санкции за нарушения – штрафы в 
размере до 20 млн евро или же до 2–4% от годового оборота компании за прошлый финансовый год. 

Начался пляжный сезон! 
Не забывайте об осторожности!

Kак Общий регламент о защите 
данных ЕС изменит нашу жизнь

С амое главное изменение заключается в том, 
что со вступлением в силу регламента значи-
тельно укрепляются права субъекта данных 
– физического лица. У человека появляется 
намного больше возможностей контролиро-

вать, что происходит с его данными, и право требовать от 
лиц, которые содержат базы данных или собирают лич-
ные данные, пояснить, с какой целью это делается и в 
определенных случаях запретить их сбор или попросить 
уничтожить данные.  

Почему защита личных данных так важна? Главным 
образом, потому, что это часть личной жизни человека. 
Сбор и обработка данных о лице может рассказать о нем 
очень много – о возрасте, семейном положении, образо-
вании, финансовом положении, покупательских привыч-
ках и многом другом. Нелегальное использование этих 
данных не только угрожает праву человека на частную 
жизнь. На основании этих данных принимается множество 
решений, которые касаются лица. Например, работода-
тель может отказаться принять на работу высококвалифи-
цированного специалиста, узнав, что у него трое малень-
ких детей, которые, возможно, будут болеть, а значит, 
работник будет часто «сидеть на больничном». Однако 
единственная информация о лице, которая в данном слу-

К пляжному сезону готова и спасательная служ-
ба Вентспилсской городской полиции самоу-
правления, которая каждый день с 10:00 до 
22:00 будет дежурить на пляже Голубого флага. 
Спасатели будут работать до 15 сентября. На 

пляже их можно будет распознать по красной форменной 
одежде с надписью: «Pludmales glābšanas dienests», – а на 
транспортных средствах спасательной службы установле-
ны зеленые флажки с белым крестом. Полиция напомина-
ет: если возникла необходимость сообщить о серьезной 
ситуации на пляже, это можно сделать, позвонив по кру-
глосуточному телефону: 63680808 или 28680808.

Чтобы купание было безопасным, Инспекция здоро-
вья уже взяла первые пробы качества воды в официаль-
ных местах купания в Латвии. Результаты свидетельству-
ют, что качество воды хорошее и купаться можно на всех 
56 официальных пляжах, в том числе, и в Вентспилсе. 
Качество воды на морских, речных и озерных пляжах 
специалисты будут проверять в течение всего сезона – с 
15 мая по 15 сентября, делая забор воды в местах купа-
ния ежемесячно. Также проверят, все ли официальные 
пляжи соблюдают требования содержания и гигиены.

Специалисты инспекции во время забора образцов 
проверяют качество воды как лабораторно, так и визуаль-
но. В лаборатории устанавливаются микробиологические 
показатели кишечной палочки (E.coli) и кишечные энтеро-
кокки. Визуально особое внимание обращается на цвет 
воды, плавающие отходы и возможные пятна от нефте-
продуктов в воде, а также на возможные процессы раз-
множения голубых водорослей.

Если анализы образца воды свидетельствуют, что вода 
не соответствует требованиям, инспекция устанавлива-
ет ограничения в купании. Советы не купаться главным 
образом относятся к маленьким детям, пожилым, лицам 
с хроническими заболеваниями, у которых истощена 
иммунная система. О результатах исследования инфор-
мируется управляющий местом купания, а также обще-
ство посредством масс-медиа и сайта инспекции.

Учитывая резкое повышение температуры воздуха, 
инспекция здоровья напоминает, что вода в большинстве 
латвийских водоемов еще слишком холодная, поэтому, 
направляясь купаться, нужно соблюдать осторожность. 
Сначала нужно заходить в воду на короткое время, чтобы 
организм привык к температуре. Постепенно время пре-
бывания в воде можно увеличивать. Холодная вода может 
вызвать холодовой шок, который провоцирует судоро-
ги и невозможность плыть. Чтобы избежать мускульных 
спазмов, после принятия солнечных ванн в воду нужно 
заходить медленно. Нужно прекратить купание, если поя-
вились первые признаки переохлаждения. Также перед 
купанием нужно оценить свое состояние здоровья и навы-
ки плавания, избегать употребления алкоголя и неразум-
ного поведения. 

чае необходима работодателю, – опыт работы, образова-
ние и квалификация. 

В наши дни с обработкой личных данных приходит-
ся сталкиваться в самых разных ситуациях. К ним отно-
сится и использование карт лояльности в магазинах, 
информация, имеющаяся в распоряжении предприятий, 
в том числе, в базах данных мобильного оператора или 
интернет-магазина, данные, занесенные в Регистр пред-
приятий или регистр СГД и т. д. Практически о каждом 
из нас собрано огромное количество информации в раз-
личных институциях, на предприятиях, в глобальной 
сети (IP-адрес также может помочь идентифицировать 
человека).  

Kакие оговоренные в регламенте основные принципы 
нужно учитывать при обработке информации? Во-первых, 
для любой обработки информации должно быть правовое 
основание: согласие на обработку информации с одной 
или несколькими конкретными целями (например, выдача 
карты лояльности, чтобы в будущем можно было исполь-
зовать предложенные продавцом бонусы); выполнение 
договора (заключение договора или выполнение огово-
ренных в нем обязательств), юридические обязательства 


